




3 اقتصادی
شنبه -12اسفند ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4510

 معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه: 

صنایع آب بر باید در کنار سواحل ایجاد شوند 
معاون اقتصادی سازمان برنامه و بودجه گفت: مطالعات آمایش سرزمین تاکید 
می کند صنایع آب بر ، انرژی بر و صادارت محور باید در کنار سواحل ایجاد شود. 
سید حمید پور محمدی روز پنجشنبه در مراسم گرامیداشت روز جهانی آینده 
افزود: با توجه به چالش های زیست محیطی و کمبود منابع آب باید جانمایی 

صنایع کاملا علمی و حساب شده انجام شود.
وی تاکید کرد: از این رو همه باید تلاش کنیم تا به این مقوله نظم به بخشیم تا در 

آینده شاهد از بین رفتن و یا کم شدن چالش های محیط زیستی باشیم.
وی با اشاره به اهمیت پژوهش در کشور گفت: یک درصد بودجه دستگاهها باید 
صرف پژوهش شود، اما بسیاری از دستگاهها نه انگیزه و نه علاقه و یا موضوعی 
ندارند که بخواهند در باره آن پژوهش کنند و این مسئله از این رو عملکرد بسیار 

نازلی دارد.
وی ادامه داد: برای اینکه دولت به این مسئله سامان دهد تصمیم گرفته شد در 
استانها این یک درصد یکجا برداشت و با دانشگاهها قرارداد بسته شود تا در این 

زمینه تحرکی در مراکز دانشگاههایی صورت گیرد.
و  هزار  مبلغ  دولت  شد  قرار  ها  گیری  جهت  این  با  داد:  ادامه  پورمحمدی 
150میلیارد تومان در اختیار مراکز رفاهی و صندوق ها در دانشگاهها به صورت 

امانت قرار دهد تا صرف شهریه و یا خوابگاه دانشجویان شود.
وی با بیان اینکه به این مبلغ وجوه اداره می گویند، گفت: این مبلغ باید به دولت 
برمی گشت، اما دولت از مجلس اجازه گرفت کل این رقم را به صندوق دانشگاهها 

کمک کند تا به سرمایه آنها تبدیل شود.
وی در ادامه به لایحه بودجه 1397 در کشور اشاره کرد و گفت: این بودجه در 
فضایی نوشته شد که اولا در شش ماهه اول امسال کشور حدود شش درصد رشد 
اقتصادی بدون نفت ، کاهش یک درصدی نرخ بیکاری و نرخ یک درصدی تورم 

را داشت.
وی افزود: در این فضا، بودجه کل کشور 348 هزار میلیارد تومان بدون احتساب 
صندوق توسعه ملی و 368 هزار میلیارد تومان با احتساب صندوق توسعه ملی 

تقدیم مجلس شد.
وی گفت: بودجه ای که به مجلس تقدیم شد اولین بودجه از دولت دوم روحانی 
بود که باید تلاش می شد خواسته های مردم را تا جایی که مقدور بود در بودجه 
منعکس می کردیم. براین اساس طبق مطالعه سازمان برنامه و بودجه چهار موضوع 
به عنوان اولویت های لایحه بودجه 97 مد نظر قرار گرفت؛ به نحوی که پاسخگوی 

نیاز جامعه و خواست عمومی باشد.
پورمحمدی ادامه داد: توسعه خدمات عمومی به مردم شامل آب، برق، گاز ، 
فاضلاب و آموزش ، تحرک به تولید و ایجاد اشتغال برای جوانان به ویژه فارغ 
التحصیلان و بانوان ، تلاش در جهت رفع فقر مطلق و بسط بهداشت و سلامت 
مردم و شفاف تر و منطقی کردن بودجه، چهار اولویت لایحه بودجه 97 بود و در 

کنار تمام اینها حمایت از توسعه علم هم مد نظر قرار گرفت.
وی با اشاره به بحث توسعه خدمات عمومی گفت: از آنجا که منابع عمومی دولت 
محدود است و بر اثر جهت گیری های بودجه ای در یکی دو دهه گذشته حجم 
بودجه جاری زیاد شد، از این رو امکان اینکه خدمات فراوان به مردم داده شود میسر 
نبود. بر این اساس آن چیزی که دولت برای سال آینده بر روی آن تمرکز کرد بحث 

طرحها و پروژه های نیمه تمام بود.
وی ادامه داد: حدود 76 هزار پروژه نیمه تمام به ارزش 15 هزار میلیارد تومان در 
کشور وجود دارد که تمام شدن آنها به 500 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است و 
با توجه به بودجه عمرانی که هر سال پرداخت می کنیم، پایان یافتن این پروژه ها 

12 سال طول می کشد.
پورمحمدی اظهار کرد: آن چیزی که در این زمینه انجام شد این بود که پروژه ها 
را تبدیل به بازاری برای حضور مردم در بخش اقتصاد کنیم. بنابراین تصمیم گرفته 
شد تمام پروژه های نیمه تمامی که قابل فروش هستند فروخته شوند که در این 
راستا 14 هزار پروژه برای فروش به مجلس تقدیم شد و همچنین پروژه هایی که 

قابل مشارکت هستند زمینه مشارکت بین دولت و مردم شکل گیرد.
وی جهت گیری دیگر بودجه در زمینه تولید و اشتغال اشاره کرد و گفت: حدود 
سه میلیون و 200 هزار جوان دانش آموخته دانشگاهی جویای کار و پنج میلیون 
فارغ التحصیل داریم که جزو جامعه فعال ما نیستند؛ زیرا زمینه حضور آنها در این 

عرصه فراهم نشده است.
وی با تاکید بر اینکه باید برای این عده شغل ایجاد می کردیم، افزود: بنابراین 
از ساز و کارهای مختلف که از طریق منابع عمومی دولت ، که از طریق صندوق 
توسعه ملی و نظام بانکی موضوعاتی برای اشتغال در دستور کار قرار گرفت، هدف 
اولیه دولت این بود که با افزایش حامل های انرژی درآمد آن را صرف تولید و 
اشتغال کند که به علت فعل و انفعالات صورت گرفته مسکوت ماند و قرار شد از 

سایر منابع استفاده شود.
پورمحمدی اظهار کرد: موضوع بعدی ساخت بافت های فرسوده ، توسعه حمل 
و نقل عمومی به ویژه با کاهش آلودگی در شهرها، کشاورزی، صنعت و آموزش 

جوانان در زمینه اشتغال بود که در بودجه به آن پرداخته شد.
وی گفت: مسئله بعدی توسعه سلامت و بهداشت مردم و رفع فقر بود. در این 
راستا در ابتدای امسال دولت مستمری افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی 
را سه برابر کرد، این اقدام تمهیدات مقدماتی برای حذف یارانه افراد متمول بود؛ به 
نحوی که اکنون یک خانواده یک نفره 200هزار تومان و یک خانواده پنج نفره 700 

هزار تومان از دولت پول دریافت می کند.
وی ادامه داد: در این طرح افرادی که درآمد آنها از خط مستمری پایین تر است 
را هدف قرار دادیم که 600هزار خانوار در قالب سه میلیون نفر شامل آن می شوند.

وی گفت: در این راستا همچنین دولت 30 هزار میلیارد تومان به جز بودجه 
اختصاصی دانشگاهها به بخش سلامت کمک کرد و سال آینده با درصدی رشد 
آن را اضافه می کند، مبلغ شش تا هفت هزار میلیارد تومان دیگر نیز در مجلس 

به آن اضافه شد.
پورمحمدی گفت : در زمینه علم به رغم کشمکش هایی که در بحث معیشت 
اساتید بین دولت و مجلس بود ، دولت موفق شد در بخشی از آن تغییراتی ایجاد 

کند.
وی با بیان اینکه در این راستا چند کار انجام شد، گفت: تجهیزات دانشگاهها چه 
در بخش وزارت علوم و چه وزارت بهداشت عمدتا فرسوده است و دولت اختیار 
داشت برای اینکه بتواند از خارج تامین مالی کند بر این اساس دولت پذیرفت 
دانشگاه ها تا مبلغ یک میلیارد دلار خود را تجهیز کنند و بازپرداخت آن را با اصل 

و سود دولت بر عهده بگیرد که اجازه آن را از مجلس گرفت.
وی افزود: همچنین از آنجا که عمده دانشگاهها به صورت هیات امنایی اداره می 
شوند، اما دولتی هستند مجلس اجازه داد تا چهار هزار میلیارد تومان برای تجهیز 

از بازار مالی تامین کند.
پورمحمدی گفت: از سوی دیگر از آنجا که رابطه دقیقی میان فارغ التحصیلان و 
دانشگاهی و حوزه های تولیدی وجود ندارد، ساز و کاری دیده شد تا رقمی حدود 
600 میلیارد تومان از منابع شرکت ها برای پایان نامه های دانشجویان زیر نظر 

اساتید در راستای موضوعات اقتصادی و فعالیت های تولیدی اختصاص یابد.

وزیر نیرو: 

سال 97 سالی خشک است 
وزیر نیرو گفت: در سال 97 سالی در کل سالی خشک نسبت به 50 سال گذشته 

درپیش داریم و باید با این پدیده سازگار شویم تا روند توسعه کشور حفظ شود. 
رضا اردکانیان شامگاه چهارشنبه در نشست شورای اداری شهرستان میناب اظهار 

داشت: ما می  توانیم به این خشکی و خشکسالی به عنوان فرصت نگاه کنیم.
وی ادامه داد: خشکسالی فرصتی است تا ما توجه بیشتری به نحوه مصرف آب 
کنیم، شرایط سختی است ولی از آن به نحوی استفاده می  کنیم که به نحوه مصرف 
توجه بیشتری کنیم. وزیر نیرو اظهارداشت: اگر ارزش ذاتی آب را در نظر بگیریم، 
بطورقطع سرمایه  گذاری در این زمینه توجیه قابل توجهی دارد لذا به همین دلیل 

در شرایط کنونی سرمایه  گذاری های زیادی دراین بخش صورت می  گیرد.
اردکانیان تصریح کرد: البته بودجه بخش آب نسبت به سال قبل با کاهش مواجه 
شده است اما وظیفه داریم به سمت تنوع  بخشی منابع مالی برویم و در پی جذب 

سرمایه  های بخش خصوصی داخلی و خارجی باشیم.
وی تصریح کرد: بد مصرفی آب را باید دراین اقلیم کنار بگذاریم چرا که خشکسالی 

فرصتی است تا ما به نحوه مصرف آب توجه بیشتری کنیم.
وی یاد آور شد: به طور حتم از همکاری و آمادگی همه ارگان  ها برای حل و 
فصل مسائل آب استقبال می  کنیم، آب موضوعی میان  بخشی است و دستگاه  های 
مختلف نه تنها در دولت بلکه در سایر قوا و مردم به عنوان عنصرهای اصلی مجموعه 
تاثیرگذار هستند. بنا به اظهار وزیر نیرو، اولویت دولت نه تنها در وزارت نیرو بلکه در 
سایر بخش ها استفاده از همه توانمندی های داخلی برای افزایش اشتغال در کشور 
است. اردکانیان بیان داشت: تعادل بخشی آب های زیر زمینی از اولویت های وزارت 

نیرو است و با حمایت دولت باید وضعیت بهتری نسبت به گذشته ایجاد شود.
اردکانیان تاکید کرد: باید به یک سازگاری با اقلیم روی بیاوریم و به جای ستاد 

مقابله با خشکسالی، ستاد سازگاری با خشکسالی تشکیل دهیم.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001014455 شماره  رای   -1
1395114430001001796 آقای امیر یزدیان فرزند عباس در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 111/01 مترمربع پلاک شماره 10327 اصلی واقع در قم 

بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 7558(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001014661 شماره  رای   -2
1394114430001000530 آقای ابوذر منصور ابادی فرزند ابراهیم در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 140/40 مترمربع پلاک شماره 10273 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 7555(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001018326 شماره  رای   -3
1393114430001001485 آقای یحیی صالحی رزوه ء فرزند یداله در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 108 مترمربع پلاک 
شماره 11054 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی .)م الف 7617(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001020181 شماره  رای   -4
1392114430001002139 آقای محسن عدالت فرزند حسنعلی در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 220/95 مترمربع پلاک شماره 11004 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

حسین جندقی شاهی  .)م الف 7613(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001002345 شماره  رای   -5
1392114430001001523 خانم مریم اسدی فرزند محمدصادق در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 91/99 مترمربع پلاک شماره 10456 اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 7614(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001014057 شماره  رای   -6
1391114430001008286 آقای احمدرضا حسینی فرزند ابوالقاسم در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 111/20 مترمربع پلاک شماره 482 فرعی از 1 اصلی 
واقع در قم بخش 4 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از قنبر علی اکبر جمکرانی  .)م الف 7615(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330001018325 شماره  رای   -7
1393114430001001484 خانم پروین هاشمی رزوه  فرزند عباس در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 108 مترمربع پلاک 
شماره 11054 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی  .)م الف 7616(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/12/12 تاریخ انتشار دوم: 1396/12/27
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 139660330002033389 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002015580 خانم ربابه استاد جلیلی 
فرزند حسینعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 126 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی 
از 1823 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مرحوم سیدرضا شیرین . )م الف 

)7548
2- رای شماره 139660330002023233 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002017044 آقای جلیل سلمان صفت 
فرزند ابراهیم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 46/34 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
2593 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی اکبر بابا یوسفی . )م الف 7549(

3- رای شماره 139660330002031023 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002004172 آقای غلام عباسی فرزند 
مهدی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 89/5 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1980 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 

)7550
4- رای شماره 139660330002034441 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002018719 آقای هادی بیاتی فرزند 
یوسف در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 51/47 مترمربع پلاک شماره 316 فرعی از 
1858 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ملک محمد توفان . )م الف 7551(

5- رای شماره 139660330002032837 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002008805 آقای سیدمرتضی 
میرصادقی کاری فرزند سیدحسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 116/20 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1787 و 1788 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 

محمدباقر و اصغر و اکبر رئیس عبدالهی فرزندان رضا قلی . )م الف 7552(
6- رای شماره 139660330002028578 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002013698 آقای حسینعلی اسلامی 
پور فرزند عزیزعلی متولد 1349/3/5 در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 180/65 مترمربع 
پلاک شماره 3 فرعی از 2324 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت 

مشاعی .)م الف 7553(
7- رای شماره 139660330002034478 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002010906 آقای فرخ پور رحیم 
فرزند عین اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 156/68 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
1695 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسین عمو عبداللهی فرزند احمد 

عمو عبداللهی . )م الف 7554(
8- رای شماره 139660330002034546 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002017025 آقای محمدرضا حاجی لو 
فرزند محمدحسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 43 مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 2327 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خدیجه برقعی فرزند مرتضی . )م 

الف 7556(
9- رای شماره 139660330002033063 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002009721 آقای قاسم حکیمی فرزند 
حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 108/62 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2185 
و 2186 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه بیگدلی ورثه رضا . )م الف 

)7557
10- رای شماره 139660330002034228 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002016715 آقای داود معارفوند فرزند 
عزت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 207/35 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 
2466 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد شهریاران مزرعه شاه . )م 

الف 7593(

11- رای شماره 139660330002035497 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002001095 آقای میثم رجبی فرزند 
قدرت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50/50 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1852 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از کبری موسوی حرمی . )م الف 7594(
12- رای شماره 139660330002035433 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430002000253 آقای جواد زین العابدین 
فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 99/51 مترمربع پلاک شماره فرعی 

از 2368 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اصغر شهبازی . )م الف 7595(
13- رای شماره 139660330002033968 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002007077 خانم فاطمه سلطانی 
حریر فرزند صاحبعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 144/64 مترمربع پلاک شماره 
592 فرعی از 1956 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ذبیح اله زندیه . )م 

الف 7596(
14- رای شماره 139660330002035746 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002000553 آقای روح اله رازقی 
فرزند فرمان علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 89/91 مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 2321 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اسداله موذن زاده و روح اله رازقی 

. )م الف 7597(
15- رای شماره 139660330002034332 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002009127 آقای داود قربانی فرزند 
تقی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 134/46 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2322 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 7598(
16- رای شماره 139660330002034694 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002000041 آقای احمد شوندی 
فرزند بیرامعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 78/46 مترمربع پلاک شماره فرعی 
از باقیمانده 2324 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین ضیائی 

بیگدلی . )م الف 7599(
17- رای شماره 139660330002031246 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002015417 خانم قدم خیر کرم 
گنجه فرزند علی قلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 136 
فرعی از 2275 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن ذفرقندی . )م الف 

)7600
18- رای شماره 139660330002035345 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002002363 آقای آیت اله فیلی فرزند 
فیض اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1964 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلامحسین محسنی . )م الف 7601(
19- رای شماره 139660330002030922 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002016878 آقای عباس احمدی 
فرزند نجات اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 133/33 مترمربع پلاک شماره 2497 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مریم داوود آبادی . )م الف 7602(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/12/12
 تاریخ انتشار دوم: 1396/12/27
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

سال 1396 به روزهای پایانی خود نزدیک می شود و اعلام یکی از مهم ترین و 
تعیین کننده ترین نرخ ها برای کارگران به هفته های آتی موکول شده است. طبق گفته 
نمایندگان کارگری و کارفرمایی، در حال حاضر جلسات شورای عالی کار و ستاد مزد 
تا تعیین تکلیف وضعیت تامین اجتماعی و بند »ز« تبصره 7 لایحه بودجه تعیین است. 
در جریان بررسی لایحه بودجه سال 1397 کل کشور در مجلس شورای اسلامی 
بند »ز« تبصره 7 لایحه بودجه مبنی بر واریز سهم درمان صندوق تأمین اجتماعی به 

خزانه داری کل کشور تصویب شد.
این مصوبه مجلس، انتقاد و واکنش اعضای کارگری و کارفرمایی شورای عالی کار را 
در پی داشت؛ تا این که با تنظیم نامه ای با اشاره به این که »سازمان تأمین اجتماعی 
مصداق بارز حق الناس و بین النسلی است«، واریز منابع تأمین اجتماعی به خزانه داری 
کل کشور را دست اندازی به سهم کارگران و کارفرمایان عنوان کردند و خواستار حذف 

بند )ز( تبصره7 لایحه بودجه شدند.
 فاصله دستمزد و تورم

میزان افزایش دستمزد هر ساله یکی از مهم ترین نرخ هایی است که کارگران 
چشم انتظار آن هستند. بررسی وضعیت افزایش دستمزد در یک دهه گذشته نشان 
می دهد حداقل دستمزد در سال 1390، یعنی آغاز موج تورمی در اقتصاد ایران، 
کمترین افزایش را شاهد بود. حداقل دستمزد در این سال افزایشی تک رقمی در 
محدوده 9 درصد را شاهد بود، اما نرخ تورم در این سال به 21.5 درصد رسید. در سال 
1391 نیز حداقل دستمزد در شرایطی افزایشی 17.5 درصدی را تجربه کرد که نرخ 
تورم پا را از محدوده 30 درصدی فراتر گذاشته و نرخ 31.5 درصدی را به ثبت رساند.

در این دهه اما بیشترین میزان افزایش دستمزد در سال های 1392 و 1393 اتفاق 
افتاد. حداقل دستمزد در این سال ها برابر با 25 درصد رشد کرد. با این حال، رشد 
دستمزد در سال 1392، از نرخ تورم عقب افتاده بود و دستمزد در شرایطی افزایش 
25 درصدی داشت که تورم بالاتر از 34 درصد بود. در سال 1393 اما میزان افزایش 

حداقل دستمزد 10 درصدی بیشتر از نرخ تورم ثبت شده در اقتصاد ایران بود.
از سال های 1393 تاکنون نیز دستمزد همواره رشدی بیش از تورم را تجربه کرده 
است، اما با این حال هنوز فاصله حداقل دستمزد با حقوق مکفی در ایران بالاست و از 

این رو تدابیر اتخاذ شده در این حوزه بر تداوم این روند دلالت دارد. 
 قدرت خرید پایین کارگران

قانون کار جمهوری اسلامی ایران صراحتا درباره نحوه تعیین مزد، بر تعیین دستمزد 
کارگران بر اساس تورم اعلامی و با توجه به هزینه های معیشت کارگری طبق تبصره 
دوم ماده 41 تأکید دارد. براساس گزارش بانک مرکزی، نرخ تورم در دوازده ماه 
منتهی به بهمن ماه 1396 نسبت به دوازده ماه منتهی به بهمن ماه 1395 معادل 9.9 
درصد است.  بر این اساس، علی ربیعی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی معتقد است 
که »افزایش میزان دستمزد نسبت به نرخ تورم سیاست دولت است« به گفته وی، 
»صادقانه باید گفت مردم و کارگران قدرت خرید خوبی ندارند و افزایش دستمزدها هم 
این کاهش قدرت خرید را جبران نمی کند.« ربیعی متذکر می شود: »افزایش دستمزد 

باعث افزایش قدرت خرید مردم و در نهایت افزایش تولید می شود.« 
معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز با ذکر این نکته که رقم خط 
معیشت 2 میلیون و 450هزار تومان است، می گوید: »مجلس درصدد تصویب طرحی 
است که به موجب آن حداقل دستمزدها برای سال آینده با نرخ بیشتری افزایش یابد.«
احمد مشیریان در حاشیه نشست تخصصی گفت وگوی اجتماعی سه جانبه عنوان 
می کند: »وقتی که مجلس برای کارمندانی که زیر 2 میلیون تومان حقوق می گیرند 
افزایش 15 تا 18 درصدی تصویب می کند، قطعا این موضوع روی تصمیمات شورای 
عالی کار برای افزایش مزد کارگری اثرگذار خواهد بود.« وی با تاکید بر اینکه افزایش 
بن خواروبار کارگری در سال  97 منتفی است و بیشتر روی حداقل حقوق و مزد مبنا 
متمرکز خواهیم شد، متذکر می شود: »با وجود این که تورم 4 سال گذشته 45 درصد 

بود، اما دستمزد بیش از نرخ تورم یعنی 75 درصد افزایش یافت.« 
 پیش بینی روند تعیین حداقل دستمزد برای سال آینده

در این میان، علی خدایی، عضو شورای عالی کار در تحلیل و پیش بینی روند تعیین 

حداقل دستمزد برای سال آینده، به ملاک های تعیین مبلغ حداقل دستمزد اشاره 
می کند و می گوید: »براساس ماده 41 قانون کار، در بند اول توصیه شده که حداقل 
مزد با احتساب تورم افزایش یابد که یک بند غیرالزام  آور است، اما بند دوم کاملا 
الزام آور است و در آن تاکید شده که حداقل دستمزد باید بتواند زندگی آبرومند 
یک خانوار کارگری با تعداد معین را تامین کند. به این ترتیب ملاک تعیین حداقل 

دستمزد برخلاف روال گذشته باید »سبد حداقل معیشت خانوار« باشد.«
خدایی با اشاره به خبر اعلام شده از سوی معاون وزیر کار مبنی اینکه خط فقر 
ملی 700هزار تومان است، متذکر می شود: »ما نمایندگان کارگری براساس میزان 
اعلامی کالری لازم برای زندگی هر فرد از سوی انسیتوی تغذیه ایران، خط گرسنگی 
را محاسبه می کنیم که این رقم در سال گذشته 850هزارتومان و در سال آینده بیش 
از 950هزارتومان است و واژه »خط فقر ملی« نیز یک واژه جدید و تصنعی است و 

هیچ تعریفی از آن وجود ندارد.«
وی با ذکر این نکته که سبد معیشت در سال گذشته 2 میلیون و 489هزارتومان 
تعیین شد و قرار است براساس قیمت های بهمن ماه دوباره آن را به روزرسانی کنیم، 
یادآور می شود: »ما نمایندگان کارگران خطاب به دولت و نمایندگان کارفرمایی 
اعلام آمادگی کردیم که حاضریم با یک فرمول بندی دقیق، شکاف یک میلیون و 
300هزارتومانی )دریافتی حداقلی فعلی( با نرخ سبد معیشت حداقل خانوار را 

پرکنیم.« 
 دلیل افزایش دستمزد

حمید نجف، یک کارشناس اقتصادی معتقد است »اگر وضع حقوق و دستمزدها 
بهبود یابد، هم قدرت معیشت مردم افزایش می یابد و هم اقتصاد از حالت رکود خارج 
خواهد شد.« وی درباره لزوم افزایش حقوق و دستمزدها، می گوید: »اگر حقوق ها را 
5 درصد هم افزایش بدهیم، باز هم تورم ایجاد می شود، بنابراین چه به دستمزد اضافه 
کنیم چه نکنیم، افزایش تورم را داریم. منتها باید ببینیم که اگر دستمزد را افزایش 

می دهیم، از آن طرف چه تاثیری در بازار کار و تولید و اقتصاد می گذارد.«
این کارشناس اقتصادی عنوان می کند: »در شرایط رکود به سر می بریم که تداوم 

آن به ضرر اقتصاد مملکت است و باید هرچه سریع تر از این رکود خارج شویم. اگر 
حقوق و دستمزدها بهبود یابد، هم قدرت خرید و معیشت مردم بهتر می شود و هم 
چرخه اقتصاد به حرکت درمی آید.« نجف تصریح می کند:حقوق حداقلی کارگران تنها 
برای خورد و خوراک مصرف می شود و در نهایت به بیستم برج نرسیده تمام می شود 

و پاسخگوی نیازهای معیشتی خانوارها نیست.« 
 دستمزد کارگران چقدر باید باشد؟

در این میان، یک فعال کارگری تاکید دارد »همراهی دولت با کارگران برای افزایش 
دستمزد چند درصد بیشتر از نرخ تورم کارساز نیست و دولت باید برای بالا رفتن 

قدرت خرید کارگران چاره  اساسی بیندیشد.«
حمید حاج اسماعیلی می گوید: »در سال های گذشته با وجود این که تلاش شده تا 
دستمزد کارگران در شورای عالی کار دوسه درصد بیشتر از نرخ تورم افزایش یابد، ولی 
متاسفانه این کار قدرت خرید کارگران را افزایش نداده، بنابراین تغییر خاصی که از 
آن به عنوان یک رویکرد جدید در فرایند تعیین مزد کارگران یاد کنیم، اتفاق نیفتاده 
است.« وی تصریح می کند: »آنچه مهم است، این که ما باید دنبال این باشیم که 
وضعیت معیشتی خانوارهای کارگری نسبت به گذشته رفته رفته شرایط بهتری پیدا 
کند .با وجود این که هر سال در شورای عالی کار  دستمزد کارگران نسبت به نرخ تورم 
افزایش داده می شود، ولی فقیرتر شدن کارگران را شاهد هستیم که نشان می دهد 
کارگران در کشور مزد واقعیشان را دریافت نمی کنند و شرایط اقتصادی با ثباتی برای 
تامین معیشت آنها نیست.« حاج اسماعیلی در عین حال پیش بینی کرد »دستمزد 
سال آینده کارگران بین 12 تا 15 درصد افزایش یابد.« به گفته وی، »با توجه به 
شرایطی که در سال های گذشته وجود داشته، افزایش مزد کارگران با این درصدها 
قابل پیش بینی است، ولی ما باید به دنبال تغییرات دیگری در شرایط اقتصادی باشیم 

تا وضع معیشت کارگران به طور جدی تقویت شود.«
او تاکید می کند: »نباید در شورای عالی کار تنها دنبال این مساله باشیم که دستمزد 
را چند درصد نسبت به تورم افزایش بدهیم، بلکه هدف ما باید رفع معضلات ساختاری 

و ریشه ای در بازار کار باشد تا وضعیت کارگران بهبود یابد.«

آیا وضعیت معیشت خانوارهای کارگری بهتر می شود 

دستمزدکارگراندرسال۹۷چقدرمیشود؟



هشتاد و ششمین شهرآورد پایتخت با برتری ارزشمند یک بر صفر استقلال مقابل پرسپولیس 
درحضور جیانی اینفانتینو رئیس فیفا به پایان رسید. 

هشتاد و ششمین شهرآورد پایتخت، روز پنجشنبه در ورزشگاه مملو از تماشاگر آزادی تهران 
برگزار شد و در نهایت این بازی مهیج با تکل گل دقیقه 44 »وریا غفوری« با پیروزی یک بر صفر 

شاگردان »وینفرد شفر« به اتمام رسید.
پرسپولیس با این شکست 57 امتیازی باقی ماند تا برای رسیدن به قهرمانی همچنان منتظر 

بماند.
استقلال تهران هم با 41 امتیاز به رتبه سوم جدول رده بندی صعود کرد.

قضاوت این دیدار که از هفته بیست و پنجم لیگ برتر باشگاه های ایران برگزار شد را »علیرضا 
فغانی« با کمک های »رضا سخندان« و »محمدرضا منصوری« برعهده داشتند.

»اینفانتینو« رئیس فدراسیون بین المللی فوتبال و »مارکو فان باستن« ستاره سال های دور 
هلند و دبیر فعلی کمیته فنی فیفا از تماشاگران ویژه این دیدار بودند.

استقلال شروع بهتری در این دیدار داشت و با دوندگی بالای بازیکنانش در دقایق ابتدایی بر 
روند کار تسلط پیدا کرد.

نخستین فرصت گلزنی در دقیقه 23 ایجاد شد که »داریوش شجاعیان« با ضربه سر بی دقت 
این بخت را از دست داد.

سه دقیقه پس از آن »علیرضا بیرانوند« ضربه »مامه تیام« را در مصاف تک به تک مهار کرد.
پرسپولیس در این دیدار حرفی برای گفتن نداشت و نبود یک هافبک طراح در ترکیب 
سرخپوشان سبب شد تا صدرنشین لیگ به طور کامل جنگ میانه میدان را به حریف واگذر 

کند.
در دقیقه 44 همکاری »مامه تیام« و »وریا غفوری« سبب شد تا غفوری گل نخست این دیدار 

را به ثمر رسانده تا استقلال نیمه نخست را سزاوارانه پیروز شود.
در آغاز نیمه دوم هم شرایط تغییر نکرد و پرسپولیس همچنان به توپ های بلند امید داشت.

در دقیقه 60 »گادوین منشا« به جای »بشار رسن« به میدان آمد تا شاید شرایط پرسپولیس 
مطلوب تر شود.

استقلال در نیمه دوم برای حفظ نتیجه عقب نشینی کرد و به ضد حملات دل بسته بود، در 
دقیقه 68 با تصمیم شفر »فرشید اسماعیلی« جای خود را به »علی قربانی« داد تا استقلال با 

دو مهاجم به کار ادامه دهد.
در ادامه پرسپولیس که برنامه خاصی برای جبران نتیجه نداشت، نتوانست گلزنی کند تا 

شهرآورد هشتاد و ششم با برتری ارزشمند یک بر صفر آبی پوشان به اتمام برسد
* ترکیب استقلال:

سیدمهدی رحمتی، داریوش شجاعیان)جابر انصاری(، مامه تیام، امید ابراهیمی، امید نورافکن، 
سیدمجید حسینی، وریاغفوری، فرشید اسماعیلی)علی قربانی(، فرشید باقری، روزبه چشمی و 

سرور جپاروف)آرمین سهرابیان(
ترکیب پرسپولیس:

علیرضا بیرانوند، سیدجلال حسینی، شجاع خلیل زاده، محمد انصاری، حسین ماهینی، کمال 
کامیابی نیا)صادق محرمی(، محسن ربیع خواه)احمد نورالهی(، فرشاد احمدزاده، وحید امیری، 

بشار رسن)گادوین منشا( و علی علیپور

وینفرد شفر:  پرسپولیس در این بازی برنامه ای نداشت
 سرمربی تیم فوتبال استقلال با تاکید بر اینکه به بازیکنانم به خاطر پیروزی برابر پرسپولیس 

تبریک می گویم گفت: تیم حریف در برخی دقایق با تاکتیک بزن زیرش بازی می کرد. 
وینفرد شفر در پایان دربی هشتاد و ششم گفت: خیلی خوشحالم. امروز در جلسه ای که قبل 
از بازی داشتیم ویدئویی از پادووانی داشتیم. او از بیمارستان برای همه تیم آرزوی موفقیت کرد. 

الان خوشحالم که بردیم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال ادامه داد: این بازی برای بازیکنان ما خیلی مهم بود. به تیمم تبریک 
می گویم. سخت تلاش کردیم و خیلی خوشحالم بردیم. قبل از بازی و بین دو نیمه عشق به 
فوتبال در بازیکنانم مشخص بود. پرسپولیس تیم خیلی خوبی است. خوب بود که آنها در نیمه 

اول بدون گادوین منشا بازی کردند.
وی ادامه داد: در برخی دقایق پرسپولیس با بازی »بزن زیررش« بازی می کرد و به ارسال های 

مستقیم روی آورد و فکر نمی کرد که ما سرزن های خوبی داریم. 
سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد حضور این تیم در لیگ قهرمانان آسیا گفت: من قبلا گفتم 
که بازی با العین برای ما خیلی مهم است اما همه پرسیدند چرا؟ بازیکنان امروز توان زیادی 
برای دیدار با پرسپولیس گذاشتند. ما نیاز به یک ریکاوری خوب داریم اما شاید تیم العین با تیم 

دومش بازی کرده باشد. برای همین بازی ما با العین سخت خواهد بود. 
شفر در پایان گفت: تشکر می کنم از همه هوادارانی که به ورزشگاه آمده بودند. هم هواداران 

استقلال و هم سایر هواداران که در ورزشگاه حضور داشتند. 
وی درباره استقلال تهران گفت: مهدی رحمتی روی زانویش مشکل داشت اما خوب بود. شاید 
اگر مصدومیتش ادامه پیدا کند باید با ویلچر بیاید و درون دروازه قرار بگیرد. نورافکن هم خیلی 

خوب جنگید. امروز علاقه و عشق و شخصیت تیمی باعث بردمان شد.
سرمربی تیم فوتبال استقلال به نقش امید ابراهیمی در پیروزی برابر پرسپولیس اشاره کرد و 
گفت: باید بگویم امید ابراهیمی بهترین بازیکن فوتبال ایران است. وی افزود: در نیمه اول خیلی 
خوب بازی کردیم اما خیلی موقعیت گل نداشتیم. ما باید بجنگیم. پرسپولیس خواست پاس 
های بلند و توپ های بلند متوالی بدهد. فرشید باقری خیلی خوب جلوی مدافعان بازی کرد 
و توپ ها را دریافت کرد. ما نگرانی و ترسی بابت بازی »بزن زیرش« که پرسپولیس انجام داد 

نداشتیم.
شفر در خصوص رویارویی با العین گفت: آنها را خیلی خوب می شناسم. بازی راحتی داشتند 
که استرس استقلال را در دربی تهران نداشتند. مشکل در آماده سازی پیش از فصل بود که 
خیلی خوب نبود. تمرینات اختصاصی با برخی بازیکنان انجام می دهیم. زیرساخت بدنسازی 
خوب نبود. مثلا علی قربانی که وارد زمین شد و آماده است تمرین بیشتری نسبت به وریا دارد. 

امیدوارم در بازی های بعدی بتوانم شرایط بازیکنان را یکسان کنم.سرمربی آبی پوشان پایتخت 
درباره خواسته های فنی خود از بازیکنان استقلال اظهار داشت: هواداران آبی خیلی خوشحالند 
اما برد در دربی به هیچ وجه برای ما راضی کننده نیست. باید بیشتر از اینها موفقیت در آسیا 
کسب کنیم.شفر در پاسخ به سوالی که از او بابت پاسکاری های بازیکنان انجام شد گفت: باید 
قدم به قدم پیش برویم. در نیمه اول خوب بودیم. مهاجم دوم در نیمه دوم جلو آمد اما نتوانست 
فشار را بالا نگه دارد. ولی در پایان یک بر صفر بردیم. برای ما خیلی خوب بود که پرسپولیس 
هیچ ایده ای نداشت و فقط ضربه بلند می زد. مهم نیست که ما چقدر در یک بازی پاس می 
دهیم اما مهم پاس آخر است. وی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر در خصوص اینکه امروز از 
لفظ »بزن زیرش« برای تاکتیک های پرسپولیس استفاده کرده است گفت: من نمی گویم 
پرسپولیس همیشه اینطور بازی می کند. آنها در این بازی برنامه ای نداشتند. در کنفرانس هم 
گفتم که فوتبال در ایران از شش ماه گذشته خیلی بهتر شده است. شاید شش ماه پیش همه 

تیم ها بزن زیرش بودند. 

برانکو :یک اشتباه برای گل خوردن کافی بود 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: یک اشتباه برای گل خوردن کافی بود و هر چه تلاش 

کردیم نتوانستیم بازی را به تساوی بکشانیم. 
برانکو ایوانکوویچ در پایان هشتاد و ششمین دربی پایتخت گفت: متاسفانه موفق نشدم شادی 
مدنظرمان را به هوادارن تقدیم کنیم. میدانم چقدر این برد مهم و حیاتی بود. دربی همین است. 

یک اشتباه کافی بود.به استقلال تبریک می گویم.
وی افزود: به بازیکنانم تبریک می گویم اما باید بگویم بدترین نیمه اول را انجام دادیم. پاسکاری 

نداشتیم اما همانطور که گفتم فشار دربی تاثیر خودش را روی خود گذاشته بود.
سرمربی پرسپولیس گفت: بازی تمام و کمال دست ما در نیمه دوم. طبیعی است وقتی 
فشردگی به وجود بیاید سخت می شود گل زد. باز هم تکرار می کنم که غمگینم چون هواداران 

را ناراحت کردم.
وی در خصوص ارسال های بی هدف هافبک های پرسپولیس اظهار داشت: با شما موافقم که 
دقت عمل آنها کم بود. به سختی می توان موقعیت را در فضایی که ازدیاد بازیکن است تبدیل 

به گل کرد. توپ ها به جای مناسبی ارسال نمی شد.
برانکو در خصوص تعویض هایش در این بازی گفت: من از انتقادات ناراحت نمی شوم. حق رسانه 
ای شماست که بازی را تفسیر کنید و از من انتقاد کنید. مشکل مان اینجا بود که در نیمه اول 
خیلی زود توپ را از دست می دادیم. وقتی هم به یک موقعیتی می رسیدیم که کاری انجام 
دهیم راحت توپ ها را خراب می کردیم. البته در نیمه دوم ابتکار عمل را در اختیار داشتیم اما 
سخت بود به این استقلال گل زد. برانکو در خصوص اظهار نظر شفر که سیستم پرسپولیس 
»بزن زیرش« بوده است افزود: منظورش را از این حرف متوجه نمی شوم. آنها در نیمه اول خوب 

بودند ولی در نیمه دوم کاملا خوب بودیم. آنها از اشتباه ما استفاده کردند و بردند.
وی در خصوص تعداد پاس های پرسپولیس که در نیمه دوم بالای 120 پاس دادند اما به گل 
نرسیدند چون استقلال فوق العاده بود تصریح کرد: در مصاحبه قبلی ام هم گفته بودم استقلال 
عالی است. حالا مسئله فرق می کند که آنها 16 امتیاز از ما عقب ترند. افت بسیار کمی در 
طی لیگ داشتیم. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: تیمی هستیم که تعداد 
زیادی ملی پوش دارد. استقلال هم همینطور است. آنها بازیکنان خیلی خوبی دارند. مثل تیام 

و شجاعیان. پس اگر استقلال اینجای جدول رسیده است با پیشرفت تیمی اش بوده است.

وریا غفوری :بازی قابل قبولی به نمایش گذاشتیم 
مدافع تیم فوتبال استقلال تهران گفت: هیچ حرف بدی به فغانی نزدم و تنها به او گفتم دقت 

بیشتری داشته باشد. 
وریا غفوری پس از پیروزی یک بر صفر تیمش برابر پرسپولیس تهران  در ورزشگاه آزادی گفت: 

بازی قابل قبولی به نمایش گذاشتیم و توانستیم به یک برد خوب هم دست پیدا کنیم.
وی تاکید کرد: ما نیمه اول کاملا بر بازی مسلط بودیم و اجازه خودنمایی به حریف ندادیم و حتی 
می توانستیم به گل های دیگر هم دست پیدا کنیم. غفوری خاطرنشان کرد: در بازی رفت هم 
ما بازی زیبایی به نمایش گذاشتیم اما متاسفانه نتیجه را واگذار کردیم و به همین دلیل است 
که می گویند به بازی زیبا امتیاز نمی دهند ولی ما توانستیم در این دیدار به پیروزی دست پیدا 

کرده و سه امتیاز با ارزش را به دست آوریم.
وی در خصوص درگیری اش با داور این دیدار هم گفت: من به فغانی چیزی نگفتم و تنها به او 
گفتم دقت کند. نمی دانم چرا او به من کارت زرد نشان داد. او قضاوت خوبی از خود به نمایش 

گذاشت ولی فکر می کنم در کارت زردی که به من داد عجله کرد.
غفوری در پاسخ به این سوال که گل زدن در دربی چه حسی دارد، گفت: خیلی خوشحالم که 
توانستم گل بزنم ولی این کار همه بازیکنان و حمایت هواداران بود و خوشحالم من توانستم 

گلزن این دیدار باشم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: ما بازی های سختی در پیش داریم و به خاطر این برد مغرور 
نخواهیم شد و تلاش می کنیم در دیدارهای آینده هم با بردهایی که به دست می آوریم شرایط 

مان را در جدول بهتر کنیم.
 

روزبه چشمی: کار پرسپولیسی ها درست نبود
 بازیکن ملی پوش استقلال تهران گفت: در روزی که قشنگ نبود پرسپولیسی ها حرف از جشن 

قهرمانی بزنند، این تیم را شکست دادیم. 
روزبه چشمی پس از پیروزی یک بر صفر استقلال تهران در دربی هشتاد و ششم پایتخت 
مقابل پرسپولیس گفت: بازی خوبی را انجام دادیم، خوشبختانه توانستیم پرسپولیس را شکست 
دهیم و دل هواداران مان را شاید کنیم به هر حال بازی رفت را باخته بودیم و می خواستیم 

جبران کنیم.
وی در خصوص سیستم دفاعی استقلال در نیمه دوم افزود: به هر حال ما در 20 روز گذشته 
چند بازی فشرده و حساس را انجام دادیم، برنامه ریزی داشتیم که بتوانیم در این بازی پیروز 

میدان شویم، این اتفاق هم رخ داد. چشمی در خصوص کارت های متوالی علیرضا فغانی به 
بازیکنان استقلال گفت: آقای فغانی را همه می شناسند و عملکردشان کاملا مشخص است. به 

هر حال خوشحالم توانستیم بازی را ببریم.
چشمی در خصوص بازی های سخت استقلال در اسفند ماه سال جاری اظهار داشت: واقعا 
همین طور است بازی های سختی را پشت سر گذاشتیم و حالا می خواهیم مقابل العین پایان 
خوشی به آن بدهیم. وی درباره صحبت هایی که بازیکنان پرسپولیس درباره جشن خودجوش 
قهرمانی و پیروزی در دربی که در صفحات مجازی به راه انداخته بودند، گفت: همین موضوع به 
ما انگیزه زیادی داد به هر حال جالب نبود بخواهند این حرف را بزنند صحبت کردن از جشن 

قهرمانی مقابل استقلال زیاد خوب نبود.

داریوش شجاعیان: خوشحالم هواداران با لبخند رفتند
 هافبک تیم فوتبال استقلال تهران گفت: اینکه در نیمه دوم کاملا دفاعی بازی کردیم را قبول 

ندارم و خوشحالم بازی با پرسپولیس را با پیروزی پشت سر گذاشتیم. 
داریوش شجاعیان پس از پیروزی یک بر صفر استقلال تهران در دربی هشتاد و ششم پایتخت 
مقابل پرسپولیس گفت: خیلی خوشحالم هواداران مان را در این بازی شاد و با لبخند به خانه 

هایشان فرستادیم. باید همین روند را ادامه دهیم.
هافبک تیم فوتبال استقلال تهران در خصوص بازی دفاعی این تیم در نیمه دوم تصریح کرد: 
خیلی دفاعی بازی نکردیم و طبیعی بود مقداری عقب بکشیم به هر حال زیر فشار بودیم و باید 

سه امتیاز را می گرفتیم. حالا هم به بازی بعدی مان فکر می کنیم
وی در خصوص بازی مقابل العین امارات گفت: بازی سختی در پیش داریم، باید به امارات 
برویم و بازی با العین را انجام دهیم می خواهیم امتیاز کسب کنیم تا پایان خوبی داشته باشیم.

 
افشین پیروانی : هرگز به جشن قهرمان فکر نمی کردیم 

سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس پس از شکست برابر استقلال گفت: هرگز به جشن قهرمان 
فکر نمی کردیم و تنها تمرکزمان برای این دیدار بود. 

افشین پیروانی پس از شکست یک بر صفر تیمش برابر استقلال تهران گفت: قبل از هر چیز این 
برد را به بازیکنان و هواداران  استقلال تبریک می گویم. آنها عملکرد خوبی داشتند و توانستند 

به پیرزوی دست پیدا کنند.
وی تاکید کرد: ما در نیمه اول خوب نبودیم و اشتباهات زیادی داشتیم اما در نیمه دوم عملکرد 

قابل قبولی داشتیم و می توانستیم به گل تساوی دست پیدا کنیم که این امر صور ت نگرفت.
وی در پاسخ به این سئوال که آیا بحث جشن قهرمانی تان باعث شد تمرکزتان از بین برود 
گفت: هرگز چنین چیزی نبوده البته ما دوست داشتیم با برد برابر استقلال جشن قهرمانی 
بگیریم ولی این مسئله رخ نداد ولی تمام تمرکز ما بر روی بازی بود ولی نتوانستیم عملکرد 

خوبی داشته باشیم.
سرپرست تیم فوتبال پرسپولیس در پاسخ به این سئوال که چرا مسلمان بازی نکرد با عصبانیت 
گفت: شما آمده اید برای ما حاشیه درست کنید. هر خبرنگاری سئوال منطقی کرد من پاسخ 
دادم ولی شما به دنبال حاشیه سازی هستید و من جواب شما را نخواهم داد اگر سئوال فنی 

دارید من آماده پاسخگویی هستم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: ما از فردا باید تمام تمرکزمان را برای لیگ قهرمانان بگذاریم تا 
بتوانیم در دیدار برابر الوصل موفق باشیم و امید به صعود به دور بعد لیگ قهرمانان داشته باشیم.

فغانی:  امیدوارم کارشناسان از قضاوتم رضایت داشته باشند 
داور بین المللی و مطرح فوتبال ایران، گفت: امیدوارم کارشناسان و بزرگان داوری از قضاوت تیم 
ما در شهرآورد هشتاد و ششم رضایت داشته باشند.  »علیرضا فغانی« که قضاوت شهرآورد را به 
عهده داشت، عنوان کرد: امیدوارم با توجه به حضور رئیس فیفا در ورزشگاه آزادی و تماشای این 

بازی و البته مذاکراتی که انجام شده است، شرایط به سود فوتبال ایران تمام شود.
وی افزود: البته چند مود پرتاب مواد محترقه و سنگ پرانی وجود داشت، اما در کل روز فوتبالی 

خوبی رقم خورد.
فغانی در مورد سنگ پرانی هواداران و استفاده ابزاری احتمالی فدراسیون عربستان از این مساله، 
گفت: در این خصوص نمی توان اکنون نظر داد و امیدوارم شرایط به سود فوتبال ایران تغییر 
کند. داور مطرح فوتبال ایران، گفت: در کنار بازیکنان دو تیم ما نیز سعی کردیم عملکرد خوبی 
داشته باشیم. وی در مورد صحبت هایش در پایان دیدار با سرمربی استقلال، گفت: شفر از من 
در خصوص برنامه های تیم داوری ایران سوال کرد. ما سمینار داوران برای لیگ قهرمانان آسیا 

در دبی را در پیش داریم.
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روشن: 

جشن قهرمانی دیگر برای پرسپولیس
 شیرین نیست 

'حسن روشن' پیشکسوت باشگاه استقلال تهران، گفت: با توجه به انگیزه بالای 
پرسپولیسی ها برای برپایی جشن قهرمانی در دیدار شهرآورد احساس می کنم 

دیگر این جشن برای آنها شیرین نیست. 
روشن رو در خصوص دیدار شهرآورد و برد استقلال در این مسابقه، گفت: 
شهرآورد خوبی را از دو تیم مشاهده نکردیم، اما برد یرینی توانستیم به دست 
بیاوریم. پرسپولیسی ها شرایط روحی خوبی نداشتند و فکر جشن قهرمانی کار 

دست پرسپولیسی ها داد. 
وی ادامه داد: بازیکنان استقلال در این دیدار زحمت زیادی کشیدند و با تلاش 

زیادی توانستیم به گل برتری مقابل پرسپولیس برسند. 
پیشکسوت باشگاه استقلال تهران، گفت: به نظر من بهتر است پرسپولیس 
جشن قهرمانی را به دیدار آخر خود در لیگ موکول کنند، زیرا با این باخت دیگر 

جشن قهرمانی برای پرسپولیس شیرین نیست. 
وی تصریح کرد: شفر عملکرد نسبتا خوبی در استقلال داشت و من همیشه 
گفته ام استقلال در شرایط فعلی فقط به مربی خارجی نیاز دارد و فکر می کنم 

حرفم به اثبات رسید. 
روشن اظهار کرد: شفر باید از حالا به فکر استفاده از پتانسیل تیم های پایه 
استقلال باشد و باید کاری کند که نامش برای همیشه در باشگاه ما به ثبت 
برسد. شفر باید از نظرات بزرگان استقلال بهره ببرد تا بتواند در آینده به خصوص 

فصل بعد هم نتیجه بگیرد.
وی در رابطه با دیدار مقابل العین، گفت: بازی با العین بسیار دشوار است و 
مطمئن باشید اگر غرور به سراغ بازیکنان استقلال برود این تیم نتیجه نخواهد 

گرفت. 

ترجیح می دهم سکوت می کنم 

واکنش امید عالیشاه به اخراج از تراکتورسازی 

هافبک سابق پرسپولیس که برای پشت سر گذاشتن دوران سربازی راهی 
تراکتور شده، در تصمیمی جنجالی از این تیم اخراج شد.

بدشانسی های امید عالیشاه در دوران سربازی پایانی ندارد و بعد از اینکه در 
ابتدای حضورش با محرومیت نقل و انتقالاتی یک فصل را دور از میادین پشت 
سر گذاشت در بازگشت نیز مصدومیت های پیاپی گریبان او را گرفت. عالیشاه 
که در آستانه ی دربی با حضور در تلویزیون خشم مسوولان تراکتورسازی را در 
پایان جدال با پیکان که با شکست این تیم همراه بود برانگیخته، در تصمیمی 

عجیب و جنجالی از تیم اخراج شد.
اخراج امید عالیشاه در شرایطی که این بازیکن طبق شنیده ها موفق شده 
تاییدیه نامه کسر خدمتی خود را دریافت کند و باید برای تسویه حساب و مراحل 

پایانی دریافت کارت پایان به تبریز می رفت، شوک بزرگ خبری امشب بود.
عالیشاه در واکنش به این موضوع گفت: من ترجیح می دهم سکوت کنم. 
فحش بخورم و سکوت کنم. با این حکم مواجه شوم و سکوت کنم و کلا سکوت 
بهترین تصمیم در این برهه است. همیشه به بزرگترم احترام می گذارم و اکنون 
هم هیچ چیزی نخواهم گفت اما مطمئن باشید به موقع در زمان و مکان مناسب 

پاسخ تمام این مسائل را خواهم داد.
عالیشاه در واکنش به اینکه آیا دریافت کسری خدمتی اش صحت دارد گفت: 
هیچ صحبتی ندارم و همانطور که آن موقع فحش خوردم و الان هم می خورم، 

بهتر است سکوت کنم و به وقتش جواب خواهم داد.

زمانی عضو هیات مدیره باشگاه استقلال: 

سورپرایز برانکو ترکیب باب میل استقلال بود
برد  بازی  از  قبل  خوشبختانه  گفت:  استقلال  باشگاه  مدیره  هیات  عضو 

پرسپولیس را پیش بینی کرده بودم و خیالم از از بابت برد راحت بود.
حسن زمانی درخصوص برتری آبی پوشان مقابل پرسپولیس اظهار داشت: 
خوشبختانه من برد استقلال را پیش بینی کرده بودم و خیالم از این بابت راحت 
بود. بازی خوبی شاهد بودیم و استقلال در نیمه اول کاملا تیم برتر میدان بود 
و مالکیت توپ و زمین را برعهده داشت.  وی افزود: در همان شرایطی که بازی 
در اختیار ما بود موفق شدیم گل را به ثمر برسانیم و می توانستیم حتی بیشتر 
هم به پرسپولیس گل بزنیم. خوشبختانه استقلال بازی اش را به پرسپولیس 
تحمیل کرد و آن چیزی که می خواستیم در زمین پیاده شد.  زمانی درخصوص 
عقب نشینی استقلال در نیمه دوم گفت: یکی از برنامه های شفر این بود که 
بازیکنان پرسپولیس را خسته کند. آنها نیاز به گلزنی داشتند و به خاطر همین 
سرمربی ما تصمیم گرفت با این شیوه حریف را خسته کرده و بازی را کنترل 
کند. شما دیدید که پرسپولیسی ها از دقیقه 75 به بعد نای دویدن نداشتند.  
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال با تاکید بر اینکه ممکن است این تیم را 
در سفر به امارات همراهی کند، گفت: ما قطعا دست پر برمی گردیم و باز هم 
می گویم در امارات بازنده نیستیم.  وی درخصوص اینکه چه پاداشی را برای 
بازیکنان استقلال در نظر گرفته اند گفت: مطمئن باشید با هماهنگی هیات مدیره 
در اولین فرصت پاداش بازیکنان را پرداخت خواهیم کرد چون به آ نها قول داده 
بودیم.  زمانی در پایان در پاسخ به این سوال برانکو قبل از بازی عنوان کرده بود 
که برای این مسابقه سورپرایز دارد گفت: به نظرم برانکو در چیدمان نفراتش 
همان کاری را انجام داد که استقلال می خواست و من این را از ترکیب ابتدایی 

پرسپولیس و روند مسابقه متوجه شدم. 
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دکتر روحانی در دیدار رئیس فدراسیون جهانی فوتبال:

مسائلغیرورزشینبایددرورزشاثرگذارباشد
رئیس جمهور با اشاره به اهمیت و نقش سازنده ورزش 
و بویژه فوتبال در برقراری نشاط، سلامتی و ارتباط نزدیک 
میان ملت ها، تاکید کرد: فیفا به عنوان عالی ترین نهاد بین 
المللی فوتبال و فدراسیونهای منطقه ای باید مراقبت کنند تا 
ادعاها و مسایل غیرورزشی در عرصه ورزش تأثیرگذار نبوده 
و ملتها از تماشای مسابقات مورد علاقه در ورزشگاههای 

کشورشان
روز  روحانی،  حسن  دکتر  والمسلمین  الاسلام  حجت 
پنجشنبه در دیدار »جیانی اینفانتینو« رئیس فدراسیون 
جهانی فوتبال )فیفا( با اشاره به اینکه ورزش پیام آور سلامتی 
روابط  نزدیک  کردن  بوده و همواره می تواند در  و نشاط 
ملت ها به یکدیگر تأثیرگذار باشد، گفت: با توجه به جذابیت 
فوق العاده فوتبال برای ملتها و بویژه جوانان، فدراسیون 
جهانی فوتبال می تواند نقش بسزایی در ارتباط هر چه بیشتر 

ملت ها با یکدیگر داشته باشد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه هنر و ورزش نقش مهمی 
در زدودن خستگی های زندگی صنعتی بشر دارد، افزود: 
خوشبختانه امروز مردم ایران بخصوص جوانان به ورزش و 
بویژه فوتبال علاقه بسیاری دارند و مسابقات ورزشی را با 
شور و هیجان زیادی دنبال می کنند که شما امروز نمونه 
ای از آن را در رقابت بین دو تیم پر طرفدار فوتبال پایتخت 

شاهد خواهید بود.
دکتر روحانی با تأکید بر اینکه دولت جمهوری اسلامی 
ایران همواره تلاش کرده تا دسترسی به فضاهای ورزشی 
و تعداد آنها را هر چه بیشتر برای مردم فراهم کند، گفت: 
ورزش عمومی و حرفه ای امروز در کشور ما در حال پیشرفت 

مختلف  رشته های  در  ایران  ملی  تیم های  اینکه  و  است 
ورزشی در سطح رقابت های جهانی حاضر می شوند، از جمله 
حضور تیم های ملی فوتبال ایران در تمام سطوح و گرایشها 

در رقابتهای منطقه ای و جهانی، مایه خرسندی است.

رئیس جمهور با اشاره به علاقه و حضور پرشور بانوان در 
عرصه های مختلف ورزشی بویژه فوتبال گفت: خوشبختانه 
امروز زنان ایرانی با نشاط بیشتری در صحنه ها و میادین 
ورزشی حضور دارند که از جمله آنها، فعالیت 23 هزار زن 

ورزشکار در رشته فوتبال است.
دکتر روحانی با بیان اینکه فدراسیون های منطقه ای باید به 
دنبال نزدیک  کردن ملت ها به یکدیگر و افزایش دوستی ها 
باشند، گفت: ایران کشوری امن است و آمادگی میزبانی از 
مسابقات و گروه های مختلف ورزشی منطقه ای و بین المللی 

را دارد.
رئیس جمهور همچنین بر لزوم تلاش فدراسیون جهانی 
فوتبال در راستای احقاق حق ملت ها برای تماشای بازی 
تیم های مورد علاقه شان در ورزشگاه و کشور خود تاکید 

کرد.
جیانی اینفانتینو رئیس فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( 
نیز در این دیدار ضمن ابراز خرسندی از ملاقات با رئیس 
اجتماعی  مهم  نقش  فوتبال  گفت:  کشورمان  جمهوری 
در سطح جهان دارد و مردم ایران حقیقتاً از پرشورترین 

طرفداران فوتبال در جهان هستند.
رئیس فدراسیون جهانی فوتبال هدف از ورزش فوتبال 
را نزدیکی میان ملت ها دانست و افزود: فدراسیون جهانی 
فوتبال همواره به دنبال بهتر شدن محیط جهان از طریق 
ورزش فوتبال بوده و از هیچ کمکی در راستای ارتقاء سطح 

فوتبال ایران دریغ نخواهد کرد.
اینفانتینو حضور تیم ملی فوتبال ایران به عنوان دومین تیم 
راه یافته به جام جهانی روسیه پس از برزیل را نشانه قدرت 
فوتبال ایران دانست و گفت: مردم ایران مانند مردم هر 
کشور دیگری حق دارند که تیم محبوب خود را در استادیوم 
کشورشان تشویق کنند و ما به عنوان فدراسیون جهانی 

فوتبال این حق را پیگیری می کنیم.

استقلال 1- پرسپولیس 0؛

 آغاز امپراطوری شفر 

ادارهکلامورعشایراستانکرمانشاه

در نظر دارد که پروژه آبرسانی سیار در مناطق عشایری استان کرمانشاه و 
مناطق قشلاقی خارج استان را به پیمانکاران واجد شرایط ) شرح در شرایط 
الکترونیکی دولت ( و همچنین سوابق  مناقصه مندرج در سامانه  تدارکات 

مورد نیاز کارفرما واگذار نماید . 
 مشخصات پروژه به شرح ذیل می باشد. 

1- برآورد پروژه در سال 97 مبلغ 20 میلیارد ریال بوده که بر اساس ماده 10 
به تخصیص  منوط  آن  پرداخت  و  بینی شده  پیش  مناقصات  برگزاری  قانون 

اعتبار میباشد .
2- محل پروژه : مناطق عشایری استان کرمانشاه در فصل ییلاق و استانهای 

خوزستان ، ایلام و لرستان در فصل قشلاق
3- محل فروش اسناد در سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( می باشد .

4- مدت خرید اسناد : از تاریخ اولین انتشار به مدت 5 روز .

آگهیمناقصه

ادارهکلامورعشایر
سازمان امور عشایر ایراناستانکرمانشاه

اداره کل عشایر استان کرمانشاه
سازمان امور عشایر ایران

اداره کل عشایر استان کرمانشاه
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توصیه های وزارت بهداشت در آستانه خانه تکانی های نوروز:

مراقب مخاطرات تنفسیِ استفاده از
 شوینده ها باشید

 وزارت بهداشت در آستانه فرا رسیدن سال نو توصیه های بهداشتی و ایمنی را در 
خصوص استفاده از مواد شوینده ارائه کرد. 

در آستانه سال نو و همزمان با سنت خانه تکانی در کشورمان توجه به اصول 
ایمنی در مصرف مواد شوینده برای حفظ سلامت امری ضروری است.

بر اساس این گزارش، بدترین شکل استفاده از مواد پاک کننده و شوینده آن 
است که آنها را با آب گرم مخلوط کنند و یا از آنها در محیط های بسته ای که بخار 
آب وجود دارد، استفاده کنند. پیشنهاد می شود از مواد شوینده و پاک کنندهای 
استفاده شود که آسیب کمتری می رساند، مثلًا استفاده از پودرهای شوینده که 
آنزیم هم دارند، بسیار ایمن تر از استفاده از مواد سفیدکننده ای است که بخار دارد.

ضرورت دارد هنگام خانه تکانی از پاک کننده استاندارد استفاده کنید. از مصرف 
مواد شوینده و پاک کننده ها در فضاهای بسته خودداری کنید. بخار متصاعد 
شده از ترکیب جوهر نمک و وایتکس بسیار برای چشم، پوست و ریه خطرناک 
است و خانم ها باید از ترکیب این دو ماده جداً بپرهیزند. هنگام شستشوى حمام 
و دستشویی از ماسک هاى محافظ استفاده کنید، پنجره ها را باز و تهویه را روشن 

کنید تا جریان هوا برقرار شود.
عبور مواد شوینده از ماسک ها

توجه کنید بسیارى از مواد ضد عفونی کننده به راحتی از ماسکهاى کاغذى عبور 
می کنند و می توانند موجب آسیب به ریه شوند. بنابراین تهویه مناسب محل، 
روشن کردن هواکش و بازکردن پنجره ها، استفاده نکردن از محلول هاى غلیظ و 
بستن دستمال ضخیم مرطوب بر روی دهان و بینی می تواند تا حد زیادی از بروز 
آلرژی ها و پیشگیرى ازاین مشکلات کمک کند. پوشیدن دستکش و ماسک هنگام 

استفاده از محصولات سوزاننده ضروری است.
بر پایه این گزارش، استفاده از مواد شوینده شیمیایی ممکن است باعث تشدید 
بیماریهای قلب، عروقی و ریوی شود. مواد شوینده شیمیایی روی زنان باردار، افراد 
مسن و کودکان بیشترآسیب رسان است. به این نکات به صورت ویژه توجه کنید: 
مطمئن شوید که استفاده، نگهداری و دفع مواد شیمیایی، مطابق با دستورالعمل 
سازنده است. موادخطرناک باید درمکانی دور ازدسترس بچه ها نگهداری شوند. 
درب محصولات شیمیایی و پاک کننده ها را محکم ببندید. در صورت جابجا 
کردن مواد، بقیه ماده را در ظرف اصلی بازگردانید. فرآوردههای حاوی موادشیمیایی 
پرخطر را در ظروف ویژه نگهداری کنید. هرگز برچسب روی ظروف موادشیمیایی 
را برندارید، اگر برچسب روی ظروف دچارپوسیدگی شده مجدداً روی آن برچسب 

بزنید.
اقدام ضروری در مسمومیت های ریوی

اولین و بهترین اقدام برای مسمومان ریوی، خروج سریع فرد از محل سربسته 
و استفاده از هوای آزاد و قرار گرفتن در معرض جریان هواست، چرا که استنشاق 
هوای تازه، تنفس را تسهیل می کند و باعث ایجاد آرامش می شود. استفاده از بخور، 
به خصوص بخور سرد بسیار کارآمد است؛ خودداری از صحبت کردن، مفید است. 

ارجاع هرچه سریع تر به پزشک یا تماس با اورژانس ضروری است.
آسیب ناشی از مواد شوینده بر چشم

این گزارش حاکیست، انواع مواد شیمیایی می توانند به چشم آسیب برسانند، 
مواد شوینده و رنگبر ازجمله خطرناکترین مواد براى چشم به شمار می روند و در 
صورت تماس با چشم به سرعت قرنیه را زخم کرده و حتی درموارد شدیدتر می 

توانند به سوراخ شدن کره چشم منجر شوند.
مواد شوینده همچنین می توانند موجب ایجاد زخمهاى شدید در پلک شده و 
چسبندگی هاى کره چشم و پلک را به همراه داشته باشند. آسیب ناشی از این مواد 
ممکن است آن قدر جدى باشد که بینایی به طور کامل از بین برود.استفاده ازعینک 

حفاظتی جهت کاهش آسیب چشمها توصیه می شود .
خطرمسمومیت کودکان با مواد شوینده

کودکان به علت کنجکاوى ممکن است درتماس با این مواد قرارگیرند، بی دقتی 
و سهل انگارى در استفاده، نگهداری یا جابجا کردن مواد پاک کننده و سفیدکننده 
کودکان را درمعرض خطر قرارمی دهد. مصرف اتفاقی این مواد منجر به التهاب و 

سوختگی دستگاه گوارش می شود و عمل بلع را با مشکل مواجه می کند.
 محصولات شیمیایی و شوینده را همیشه درظرف اصلی آن نگهداری کنید. 
هیچ گاه این مواد را درظروف موادخوراکی )مانند بطری نوشابه ( نگهداری نکنید. 
این عمل سبب خورده شدن اشتباهی این مواد توسط کودکان می شود. والدین 
در صورت مسمومیت خوراکی فرزندان، آنها را وادار به استفراغ نکنند، زیرا این کار 
موجب آسیب دیدگی و سوختگی بیشتر دستگاه گوارش می شود. بلافاصله دهان 
کودک را شستشو داده کودک آب نخورد چون وقتی ماده شوینده با آب ترکیب 
می شود، جذب آن سریعتر می شود و وضعیت بدتر می شود. بهتر است تا رساندن 
مصدوم به بیمارستان یا مراکز درمانی با خوراندن شیر عمل رقیق سازی انجام شود.

یک اورولوژیست مطرح کرد 

افزایش سن عامل بروز کیست کلیه
 یک اورولوژیست در خصوص انواع کیست های کلیه و روش های تشخیص این 

بیماری توضیحاتی را ارایه داد. 
حسین کرمی متخصص اورولوژی درخصوص کیست های کلیه توضیح داد: به 
جمع شدن مایع در یک حفره با دیواره نازک که راه خروج ندارد در اصطلاح کیست 
گفته می شود که اگر این تجمع مایعات در کلیه صورت گیرد فرد به عارضه کیست 

کلیه دچار شده است.
اغلب  کلیه  کیست های  گفت:  کلیه  در  کیست  بروز  علائم  در خصوص  وی 
بی علامت هستند و به صورت اتفاقی در بررسی های سونوگرافی تشخیص داده 
می شود اما زمانی که اندازه کیست کلیه بزرگتر شود به علت اثرات فشاری روی 
کلیه ها می تواند باعث درد پهلو و بالارفتن فشار خون شود. اگر اندازه کیست کلیه 

خیلی بزرگ باشد می تواند با اثر فشاری روی کلیه آن را از کار بیندازد.
 این اورولوژیست با بیان اینکه در کلیه ها ما دو نوع کیست داریم توضیح داد: 
کیست ساده که اغلب به صورت تکی و با دیواره صاف در سونوگرافی است به علت 
بالا رفتن سن ایجاد می شود و 50 درصد افراد بالای 50 سال در بررسی سونوگرافی 
ممکن است کیست ساده داشته باشند. کیست های ساده در سونوگرافی دیواره 

صاف دارند و در داخل آن ها چرک و خون و لخته وجود ندارد.
وی ادامه داد: بعضی از این کیست ها علت ارثی دارند و از والدین به کودکان منتقل 
می شوند که به آنها )APCK( گفته می شود. نکته مهم در مورد این کیست ها 
تشخیص به موقع و کنترل آنها بوده چرا که ممکن است در نهایت منجر به از کار 
افتادن کلیه ها و دیالیز در سنین پایین شود. لذا انجام سونوگرافی قبل از ازدواج در 
تشخیص و جلوگیری از انتقال آن بسیار مهم است. وی در پایان گفت: نوع دیگر 
کیست ها، کیست های مخلوط هستند که در سونوگرافی تعداد کیست ها متعدد 
و در داخل آن ها دیواره های متعددی وجود دارد؛ لازم است این کیست ها از نظر 
سرطان کلیه دقیقاً بررسی کرد. سن نیز یکی از عوامل اصلی موثر در بروز کیست 
کلیه است؛ تقریبا نیمی از افراد بالای 50 سال یک یا چند کیست ساده کلیه دارند. 
اندازه ی این کیست ها با افزایش سن بزرگتر می شود به گونه ای که بعد از 10 

سال ممکن است دو برابر شوند.

رابطه اضافه وزن و بیماری های قلبی عروقی؛

آیا چاقی زندگی شما را کوتاه تر می کند؟
مطالعه ای که در آمریکا و طی 50 سال انجام شده  است، نشان می دهد که افراد 
چاق، زندگی کوتاه تری داشته و خطر ابتلا به بیماری های قلبی در آن ها بسیار 

بالاتر است.
هزار   200 حدود   ،JAMA Cardiology مجله  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
شرکت کننده در این مطالعه بوده اند و افرادی که اضافه وزن داشته و یا از چاقی رنج 
می بردند، نسبت به افرادی که BMI نرمال داشتند، نارسایی قلبی و بیماری های 
قلبی بیشتری را تجربه می کردند. این نتایج نشان می دهند که چاقی با طول عمر 
کوتاه تر و خطر افزایش بیماری و مرگ در اثر بیماری های قلبی عروقی همراه  است و 
اضافه وزن با طول عمر مشابه وزن طبیعی همراه بوده، ولی خطر ابتدا به بیماری های 
قلبی عروقی در سنین پایین تر را افزایش می دهد. یافته های فوق از این لحاظ 
اهمیت فراوانی دارد که در سال های اخیر، اختلاف نظر در مورد پیامدهای سلامتی 
در خصوص اضافه وزن وجود داشته اند که دلیل آن نتایج مطالعاتی است که نرخ 
مرگ  و میر مشابه و یا پایین تر را در افراد واجد اضافه وزن در مقایسه با افراد با وزن 
طبیعی را نشان می دهد. با این  حال، مطالعات قبلی، سن ابتلا به اضافه وزن و مدت 
بیماری های قلبی عروقی )CVD( را در نظر نگرفته اند. محققان تعداد سال هایی 
که هر یک از شرکت کنندگان با هر نوع بیماری قلبی زندگی کرده  بودند را با 
معیار BMI آن ها طی سال های 1964 تا 2015، مقایسه نموده و مشاهده کردند 
که چاقی با طول عمر کوتاه تر و همچنین گذراندن درصد بزرگ تری از زندگی 
با بیماری های قلبی عروقی )CVD( همراه است. درواقع، به اعتقاد دانشمندان، 
ارتباط اضافه وزن با طول عمر شبیه به وزن نرمال است، ولی به بهای گذراندن درصد 

بزرگ تری از زندگی با خطر بیماری های قلبی عروقی تمام خواهد شد.

صورت  به  دارویی  گیاه  یک  که  زمانی  گفت:  ایرانی  طب  متخصص  یک 
خودسرانه مصرف شود ممکن است با مزاج فرد سازگاری نداشته باشد و برای 

فرد عوارضی را ایجاد کند.
 حمید نام آور در خصوص تحقیقات دمنوش های گیاهی برای لاغری توضیح 
داد: از منظر طب ایرانی ابتدا باید منشأ چاقی افراد مشخص شود. چاقی به معنای 
استیلای سردی و تری است یعنی وقتی بدن انسان به لحاظ مزاجی سرد و 

بلغمی می شود این افراد از منظر طب سنتی چاق محسوب می شوند.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شاهرود افزود: البته در برخی از موارد 
چاقی به دلیل حجم عضلات بدن است، اما اکثر چاقی ها به دلیل تجمع چربی 
در بدن خواهد بود. نام آور در خصوص تبلیغات دمنوش های لاغری در شبکه های 
اجتماعی توضیح داد: متأسفانه در حال حاضر مشاهده می کنیم که برخی از افراد 
اقدام به تبلیغ گسترده یک نوع دمنوش برای لاغری می کنند. زمانی که یک 
گیاه دارویی به صورت خودسرانه مصرف شود ممکن است با مزاج فرد سازگاری 

نداشته باشد و برای فرد عوارضی را ایجاد کند.
این متخصص طب ایرانی تصریح کرد: برای استفاده از دمنوش ها یا گیاهان 
دارویی باید مزاج پایه خود را بشناسیم فردی که دارای مزاج گرم و خشک است 
و در منطقه ای از بدن دچار سردی شده است، اگر دمنوشی را مصرف کند که 
با مزاج وی سازگار نباشد ممکن است مشکلاتی از قبیل: سردرد یا سایر عوارض 

این دمنوش به سراغش بیاید.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی شاهرود ادامه داد: انسان ها 9 مزاج 
دارند و نمی توان یک دستور را به صورت کامل برای تمام مزاج ها تعمیم داد. لاغر 
شدن با روش هایی که مبتنی به یک دستور است یا اینکه یک داروی خاص را 
برای برطرف کردن یک بیماری توصیه می کنند از نظر طب ایرانی علمی نیست 
و بیشتر جنبه تبلیغات دارد. وی گفت: ما باید بر اساس تصحیح مزاج بیماری را 
درمان کنیم. دمنوش ها باید با توجه به مزاج افراد تجویز شوند تا بدون عارضه 

بیماری را درمان کند.
نام آور در پایان گفت: شناخت مزاج پایه بسیار مهم است و اگر بدانیم در دوران 
کودکی چه مزاجی داشته ایم و در حال حاضر مزاج ما چگونه است و تغییرات 
مزاج را بشناسیم می توانیم با برطرف کردن تغییرات بسیاری از بیماری ها را 
درمان کنیم لذا توصیه می شود افراد برای درمان و اصلاح مزاج خود با پزشک 

متخصص مشورت کنند.
این روز ها چاقی به یکی از معضلات بسیاری از افراد جامعه تبدیل شده است، 
برخی از افراد ترجیح می دهند به جای ورزش کردن، اصلاح سبک زندگی و 
رژیم غذایی مناسب راه صد ساله را یک شبه طی کرده و با جست وجویی در 
شبکه های مجازی اقدام به تهیه دمنوش های لاغری کنند غافل از اینکه عده ای 

با همین تبلیغات درصدد سودجویی هستند.

یک متخصص رادیوآنکولوژی :

نوشیدنی داغ خطر ابتلا به سرطان مری را 
افزایش می دهد

یک متخصص رادیوآنکولوژی با اشاره به عوامل مختلف ابتلا به سرطان گفت: مطالعات 
اخیر نشان داده نوشیدنی داغ می تواند ریسک ابتلا به سرطان مری را افزایش دهد.

دکتر پیام آزاده در حاشیه کنگره تازه های ایمونو آنکولوژی گفت: شایع ترین سرطان های 
دنیا، سرطان های دستگاه گوارش هستند. یکی از بدترین سرطان های بشر در طول تاریخ، 
سرطان پانکراس بوده است که خوشبختانه شیوع آن در ایران کم است. وی افزود: سرطان 
معده که نوعی از سرطان دستگاه گوارش به شمار می آید در ایران بسیار شایع است 
و کشنده ترین نوع سرطان در کشور محسوب می شود. یکی از علل آن این است که 
غربالگری انجام نمی شود، اما می بایست به علائم این بیماری نظیر نفخ، خونریزی های 
دستگاه گوارش و ... توجه کرد. این عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی ادامه داد: در 
صورت مشاهده بزرگ شدن بی علت شکم، حتما فرد می بایست آزمایشاتی را انجام دهد، 
زیرا این نوع سرطان در مراحل اولیه کاملا قابل کنترل است. سرطان روده و معده به علت 
خالی بودن فضا های داخلی آن به راحتی قابل تشخیص نیست و معمولا توده سرطانی 
آنقدر بزرگ می شود که در فضای بدن مشخص شود که آن زمان هم برای درمان دیر 
است. این متخصص رادیوآنکولوژی اظهار کرد: 40 تا 60 درصد سرطان ها قابل پیشگیری 
هستند. فاکتور های تهدیدکننده ابتلا به سرطان در کشور ما بسیار زیاد هستند که از جمله 
آن ها می توان به دخانیات اشاره کرد. دخانیات 90 درصد از علل سرطان ریه را تشکیل 
می دهد. وی گفت: مدتی پیش اولین کودک مبتلا به سرطان خون غیر قابل درمان، با 
روش ایمونولوژی درمان شد. هزینه یک آمپول آن حدود 450 هزار دلار بود که مقرون به 
صرفه نیست. به همین دلیل بهترین روش همان پیشگیری است. آزاده ادامه داد: تحرک 
کافی حدودا روزی 30 دقیقه، رژیم و تغذیه غذایی مناسب و عدم مصرف دخانیات می تواند 
تا حدود زیادی از ابتلا به انواع سرطان ها پیشگیری کند. وی تصریح کرد: متاسفانه مصرف 
دخانیات در کشور ما بسیار بالاست و امیدوارم با افزایش قیمت سیگار و افزایش نرخ 
مالیات بر آن، مصرف سیگار در کشور ما کاهش یابد. آزاده گفت: چندی پیش اثبات شده 
که نوشیدنی داغ می تواند ریسک سرطان مری را تا حد زیادی افزایش دهد. وی در پایان 
تصریح کرد: 50 درصد مردم کشورمان دچار کم تحرکی هستند و 35 درصد از مردم نیز 

کاملا بی تحرک هستند که این می تواند زمینه ساز بسیاری از بیماری ها باشد.

یک متخصص طب ایرانی مطرح کرد

 توصیه هایی برای مبتلایان به پرفشاری خون
 یک متخصص طب ایرانی گفت: چربی های جامد نقش اساسی در بروز پرفشاری خون 

ایفا می کنند و لازم است روغن  زیتون جایگزین این نوع چربی ها شود. 
نعمت الله مسعودی متخصص طب ایرانی در خصوص بیماری پرفشاری خون، گفت: از 
منظر طب ایرانی پرفشاری خون به عوامل مختلفی بستگی دارد که در برخی از افراد این 
بیماری به دلیل عملکرد قلب بوده و در برخی موارد دیگر به دلیل گرفتگی جداره های 
عروق بروز می کند. وی گفت: در سبک زندگی غربی که اکنون در ایران نیز حاکم شده 
است، پرخوری و تحرک کم رواج دارد که این موضوع می تواند در بروز پرفشاری خون 
نقش اساسی ایفا کند. مسعودی ادامه داد: مصرف غذاهای چرب و همچنین فستفودها 
و عدم تحرک و ورزش می تواند در بروز این بیماری نقش داشته باشد که همین موضوع 
باعث شیوع این عارضه در جامعه شده است. این متخصص طب ایرانی، گفت: باید میزان 
استفاده از غذا را در وعده های غذایی رعایت کنیم به دلیل اینکه در برخی از افراد این 
عارضه به دلیل پرخوری بروز می کند.  وی توصیه کرد: افرادی که از پرفشاری خون رنج 
می برند بهتر است تا زمانی که گرسنه نشده اند، غذا نخورند و همچنین در زمان مصرف غذا 
قبل از سیر شدن کامل از خوردن آن دست بکشند. جویدن کامل غذا نیز می تواند باعث 
هضم راحت آن شده و از رسوب چربی ها در عروق جلوگیری به عمل آورد.   مسعودی 
با بیان اینکه استفاده از روغن های جامد و همچنین برخی از روغن های سرد مایع باعث 
بروز پرفشاری خون می شود توصیه کرد: بهتر است روغن زیتون اصل که نقش پاکسازی 
کننده در عروق را ایفا می کند جایگزین این چربی ها شود همچنین استفاده از روغن کنجد 
و روغن حیوانی نیز می تواند در کاهش فشار خون اثرگذار باشد اما از آنجا که هضم این 
دو نوع روغن دشوار است لازم است پس از استفاده از این روغن ها فرد تحرک بیشتری از 
خود نشان دهند. فشار خون بالا یا پرفشاری خون، یک بیماری مزمن است که معمولا با 
چند علامت و گاهی هم بدون هیچ نشانه ای بروز می کند. این اتفاق زمانی رخ می دهد که 
فشار خون به صورت ناگهانی بالا می رود و وضعیتی به وجود می آورد که بیمار باید تحت 

مراقبت های فوری پزشکی قرار بگیرد.

11 روش درمان فوری گلودرد
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اجتماعی6

شهردار اصفهان در اجلاس شهرداران کلانشهرهای کشور:

قانون اصلاح نشود، استقلال شهرداری ها زیر 
سوال می رود 

شهردار اصفهان گفت: در صورت عدم اصلاح صحیح قانون شهرداری ها در آینده با 
مشکلات بسیار جدی مواجه خواهیم شد.

قدرت الله نوروزی در نود و پنجمین اجلاس شهرداران کلانشهرهای کشور اظهار کرد: 
میزبانی سومین جلسه کلانشهرها پس از تهران و مشهد به اصفهان رسید، امید است در 

این نشست دستاوردهای خوبی در راستای توسعه شهرها کسب کنیم. 
وی ادامه داد: با برقراری تعامل بین کلانشهرها، می توانیم فرصت های سرمایه گذاری را در 
همه شهرها فراهم کنیم، همچنین شرایط خوبی برای دریافت فاینانس  و تسهیلات بانکی 

از بانک مرکزی از سوی شهرهای دیگر کشور به غیر از تهران ایجاد می شود.
شهردار اصفهان با بیان اینکه طرح گسترش روابط فرهنگی کلانشهرها در حوزه های 
گردشگری، اقتصادی، محیط زیست می تواند نقش بسیار مهمی در انسجام ملی داشته 
باشد، گفت: برای اینکه بتوانیم وارد یک منظومه تعاملی در حوزه روابط نظام مند شویم، 

باید از سیاست های جزئی نگر پرهیز شود.
وی اضافه کرد: در اصفهان سازمان فاوا با هزینه های بالا شکل گرفته، اما اگر در این 
حوزه در کل کشور موضوعات واحد و برنامه های یکسان در نظر گرفته شود، می توانیم 
هزینه ها را کاهش دهیم و تجمیع اطلاعات را شاهد باشیم، در این راستا راه اندازی "تالار 

مونیتورینگ" بسیار کمک کننده است.
نوروزی با اشاره به لزوم بررسی تصمیم گیری در مورد ماده 101 شهرداری ها، اظهارکرد: 
طرح ها و لوایحی همچون مالیات بر ارزش افزوده و درآمدهای پایدار که در مجلس و دولت 
مطرح شده، باید بررسی تا یک انسجام مناسب بین همه کلانشهرها ایجاد شود.وی افزود: 
در ماده 55 قانون شهرداری ها مربوط به سال 1334،  25 وظیفه بر عهده شهرداری 
هاست، اما نهادها در حال حاضر 400 وظیفه را برعهده دارند، بنابراین اگر برای اصلاح 
قانون در مجلس مداخله نکنیم، استقلال شهرداری ها زیر سوال می رود، از این رو پیشنهاد 

می شود این موضوع پیگیری شود. 
شهردار اصفهان با تاکید بر اینکه مطالبات شهرداری ها از وزارت کشور و نهادهای مختلف 
باید بررسی شود، گفت: جرایم رانندگی در حال حاضر بر حسب جمعیت استان ها تقسیم 
می شود در حالی که ممکن است برخی از شهرها منبع درآمدی حاصل از جرایم رانندگی 

را نداشته باشند که باید برای آن چاره ای اندیشید.
و  انسانی شهرداری ها خبرداد  نیروهای  از وجود مشکلات بسیار در زمینه  نوروزی 
اظهارکرد: هم اکنون با قوانینی روبرو هستیم که بسیار قدیمی است و با نظام هماهنگ 
پرداخت ها متناسب نیست و این موضوع، چگونگی برخورد با نیروهای قراردادی و پیمانی 
را به خصوص در شهرهایی که با دو تا سه برابر نیروهای مازاد روبرو هستند با چالش 

بزرگی روبرو کرده است.
وی افزود: متاسفانه هسته گزینش در شهرداری ها وجود ندارد و این مهم در استانداری ها 
انجام می شود، همچنین در شهرداری ها هیئت های رسیدگی به تخلفات اداری نداریم و 
هر دو موضوع در استانداری انجام می شود در حالی که شهرداری باید در این رابطه به 

استقلال دست یابد.
شهردار اصفهان با بیان اینکه سال ها پیش قانونی به عنوان شفاف سازی تصویب شده اما 
اجرایی نشده است، گفت: شهرداری اصفهان در دوره جدید خود به عنوان نخستین نهاد، 
مشاوری برای شفاف سازی و مبارزه با فساد تعیین کرده زیرا اعتقاد داریم هرچه بتوانیم 

شفاف تر باشیم و در زمینه های قراردادها شفاف تر عمل کنیم، فساد کمتر می شود.

مدیر آبفا منطقه دو شهر اصفهان  :

روحانیون نقش بسزایی در ترغیب مردم
 به مصرف صحیح آب دارند

مدیر آبفا منطقه دو شهر اصفهان  بر اهمیت رهنمودهای روحانیون در مصرف بهینه 
آب به  مردم تاکید کرد گفت: روحانیون  با استفاده از تریبون  نماز جمعه و جماعات  و 
با توجه به اعتمادی که در بین شهروندان دارند می توانند  نسبت به آگاه نمودن مردم از 
شرایط خشکسالی شدید و کاهش منابع آبی کشور و استان و ترغیب  آنها به مصرف بهینه 

و جلوگیری از اسراف مارایاری دهند.
امیر حسین رحیمی در دیدار با رئیس شورای سیاستگذاری ائمه جمعه استان  و 
روحانیون منطقه5 شهرداری اصفهان  اظهارداشت :تبعات  خشکسالی حاکم بر استان، 
محدودیت های منابع تامین آب  را بهمراه داشت بگونه ایی که  تداوم خشکسالی های 
پی در پی  درچند سال اخیر منجر به روند   کاهشی  بارندگی ها در حوزه آبریز زاینده 
رود شد بطوریکه آمارها بیانگر کاهش بی سابقه حجم ذخیره سد زاینده رود شد بنابراین 
به منظور ترویج  مصرف صحیح آب در بین تمام مردم به رهنمودهای روحانیون مانند 

همیشه نیازاست.
وی افزود: جامعه روحانیون ثابت کرده اند در مواقع  بحرانی همیشه در کنارمسئولین 
گره گشای مشکلات  بوده اند پس در این برهه که نیاز به آگاهی بخشی آحاد جامعه به 
مصرف بهینه آب است ائمه جمعه و جماعات  می توانند نقش بسزایی در ترغیب مردم به 
مصرف صحیح آب باشند تا بتوانیم بدون مواجه شدن با کوچکترین مشکلی از بحران کم 

آبی در نیمه اول سال عبور کنیم .
رحیمی  در ادامه بر اقدامات فرهنگی انجام شده در راستای فرهنگ سازی استفاده بهینه  
از ذخایر آب اشاره کرد و اظهار داشت:   آبفا منطقه دو شهر اصفهان در راستای ترویج  
فرهنگ مصرف بهینه  آب تعامل با آموزش و پرورش به  عنوان رکن اصلی تعلیم و تربیت 
در دستور کار قرار داد در این زمینه  اجرای برنامه های آگاه سازی برای دانش آموزان  
بویژه در مقطع ابتدایی بصورت گسترده انجام گرفت  همچنین  اقدامات فنی پیرامون 
پیشگیری از هدر رفت آب نظیر اصلاح شبکه و انشعابات  فرسوده آب صورت پذیرفت.
مدیرآبفا منطقه دو شهر اصفهان  در پایان این نشست ضمن تقدیر و تشکر از روحانیون و 
همکاری های مجدانه آنها اعلام کرد: روحانیون  با استفاده از تریبون  نماز جمعه و جماعات  
و با توجه به اعتمادی که در بین شهروندان دارند می توانند  نسبت به آگاه نمودن مردم 
از شرایط خشکسالی شدید و کاهش منابع آبی کشور و استان و ترغیب  آنها به مصرف 
بهینه و جلوگیری از اسراف این ماده حیاتی یاری کننده شرکت آبفا استان اصفهان باشند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم :

باید جهت گیری توسعه  قم به سمت 
گردشگری باشد

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با بیان اینکه مهمترین  
عامل موثر به وضع اقتصادی این استان صنعت گردشگری و توریسم مذهبی است گفت: 

باید جهت گیری  توسعه استان به سمت گردشگری باشد. 
 عیسی رضایی در همایش قم تمدنی هفت هزار ساله اظهارداشت : هرچند که  هم 
اکنون قم در مسیر توسعه وتحول قرار گرفته است ولی به اعتقاد من برای شتاب بخشیدن 

به آن لازم است پروژه های پیشگام پیشنهاد شود .
وی که  چهارده برنامه پیشنهادی  را برای رسیدن به اهداف توسعه ای قم با رویکرد 
گردشگری  را در نظر گرفته بود اظهارداشت : نامزدی پایتخت فرهنگی جهان اسلام 
وبرنامه ریزی ده ساله برای رسیدن به این هدف  ،تجهیز وراه اندازی فرودگاه قم ، راه 
اندازی قطار سریع والسیر قم - کربلا  به عنوان مبداء- مقصد زیارتی ، ایجاد ایستگاه های 
تجاری- خدماتی - گردشگری قطار سریع السیر تهران - قم - اصفهان وقم - کرمانشاه 
-عراق ، ثبت جهانی دریا چه نمک -سد قوسی کبار وکاروانسرای دیر گچین از مواردی 

است با برنامه ریزی لازم می توان قم را به توسعه بیشتر برساند.
مدیرکل میراث فرهنگی ، گردشگری وصنایع دستی قم ایجاد راه دسترسی به دریاچه 
از آن  نمک ودریاچه حوض سلطان وجذب سرمایه گذار بخش خصوصی وحمایت 
را از دیگر برنامه های پیشنهادی  برشمرد واظهار داشت : توسعه گردشگری حلال- 
غذای حلال ، ایجاد شهرک ملی تولید صنایع دستی کشور در اتوبان قم -تهران ، ایجاد 
مراکز تفریحی وساماندهی مجتمع ها ومراکز بین راهی ، تهیه طرح جامع) راهبردی- 
عملیاتی(توسعه گردشگری ، میراث فرهنگی وصنایع دستی استان تهیه برنامه عملیاتی 
مشترک اداره کل میراث ومدیریت شهری درزمینه توسعه گردشگری ، میراث فرهنگی 
وصنایع دستی شهر قم از دیگر برنامه پیشنهادیش بود.او گفت: قم براساس کاوش های 
باستانشناختی محوطه قلی درویش تمدنی بیش از هفت هزار سال دارد ومحدوده وسیعی 
از استان قم دارای اثار تمدن قدیمی قمرود است وعناصری را از روزهای اولیه حضور تمدن 

درخود حفظ کرده است.
مدیرکل میراث فرهنگی ، گردشگری وصنایع دستی قم افزود: نتایج جدید باستانشناسی 
نیز قدمت قم را بیش از 8هزار سال پیش می رساند وباستان شناسان ادعا می کنند به 
علت وجود رودخانه اناربار و وجود شاه راه مواصلاتی منطقه قم از دوران اولیه تاریخ میزبان 
تمدن های شکوهمندی بوده است .رضایی با بیان اینکه قم علاوه بر بارگاه نورانی فاطمه 
معصومه)س(  444امامزاده واجب التعظیم دارد که اهمیت ظرفیت های معنوی ومذهبی 
قم را صد چندان کرده است تصریح کرد: اگر چه قم از نظر وسعت نسبت بعد از البرز 
کوچکترین استان ایران محسوب می شود اما به طور حتم درخشان ترین مرکز فکری ، 

مذهبی وفرهنگی نه تنها ایران بلکه در جهان اسلام است .

نبود شادی سبب ساز پرخاشگری در جامعه 

شادیونشاط،عاملیاثرگذاردرپویاییوبالندگیجامعه

شادی و نشاط نوعی سرمایه اجتماعی است که می توان با سیاست های اجرایی صحیح به 
نهادینه سازی آن در جامعه کمک کرد تا اینگونه سبب ارتقای کیفیت زندگی افراد و ایجاد 
نشاط در میان قشرهای گوناگون شد و در سایه چنین فضایی، بالندگی کشور در عرصه 
های مختلف را به نظاره نشست.  یکی از ویژگی های جامعه امروزی گسترش شهر نشینی، 
دسترسی بیشتر به فناوری، تحمیل استرس های مختلف بر افراد، تعامل بالا و مستعد 
شدن برای تضعیف هویت فرهنگی، کاهش ارتباطات عاطفی میان مردم، افزایش اختلال 
های روانی و ... است.  وجود چنین مولفه هایی در جامعه سبب شده تا یکی از مهمترین 
دغدغه های مسوولان، برنامه ریزی مناسب برای افزایش پویایی و نشاط و شادابی اجتماعی 
به عنوان مولفه ای مهم در سبک زندگی مردم باشد تا با ایجاد چنین فضایی معیارهایی 
همچون امید به زندگی، بروز استعدادها برای توسعه، حس همنوع دوستی و ... نیز در کشور 
افزایش پیدا کند.  »رضا ببری« استاد دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی و عضو انجمن 
علمی مددکاران اجتماعی ایران معتقد است جوانان به شادی گرایش بیشتری دارند و تنها 
با تخلیه درست انرژی آنان می توان امید به حضور جوانانی پویا و فعال در جامعه داشت. در 

ادامه گفت وگوی پژوهشگرگروه اطلاع رسانی ایرنا را با وی می خوانیم.
*نبود شادی سبب ساز پرخاشگری در جامعه

ذهنی شاد است که خلاقیت دارد، در ذهن نا آرام و غمگین خلاقیتی وجود ندارد و این 
امر موجب ایجاد رکود در جامعه خواهد شد؛ معضلی که در زندگی فردی و اجتماعی افراد 
تاثیر می گذارد. در واقع با احساس غم و افسردگی نمی توان به پیشرفت جامعه امیدوار بود. 
در زمینه های ایجاد هیجان و شادی ایرانیان حلقه مفقوده ای وجود دارد. انسان از پنج حس 
خشم، شرم، ترس، شادی و غم بهره می برد، در بررسی موضوع هیجان؛ خشم و شادی 
مسری هستند که در کشور ما موضوع خشم رواج یافته است و مردم به پرخاشگری روی 
آورده اند. این امر در درگیری های خیابانی و پرونده های قضایی مشاهده می شود. یکی از 
دلیل های پرخاشگری نبود شادی در جامعه است زیرا زمانی که انسان ها نتوانند احساس و 
عواطف خود را با شادی تخلیه کنند، از راه پرخاشگری انرژی های درونی خود را آزاد خواهند 
کرد. به عبارت دیگر فرقی نمی کند، شخصی از راه شادی انرژی درونی را تخلیه کند یا به 
پرخاشگری بپردازد. در نتیجه اگر مسوولان به دنبال ایجاد جامعه سالم هستند باید زمینه 

شادی را در جامعه گسترش دهند.
*امید دستیابی به هدف و افزایش شادی 

یکی از دلیل های اصلی شادی انسان ها، میزان امید به دستیابی به هدف است، اگر امید به 
کامیابی برای فرد و جامعه وجود داشته باشد، زمینه های شادی فراهم می شود و در غیر این 

صورت در همه سطح های جامعه غمگینی، آشکارا دیده خواهد شد. باید وسیله های مشروع 
و قانونی برای رسیدن به هدف در اختیار جوانان قرار گیرد تا آنان بتوانند به رضایتمندی 
مناسب و شادی در جامعه دست یابند. در غیر این صورت ناکامی در اجتماع رواج می یابد 

و از درصد شادی کاسته می شود.
*بسترسازی برای شادی مردم

بخش های مختلف جامعه از جمله برنامه های سینما، تئاتر، تلویزیون و ... هرکدام هدف 
هایی را برای قشر جوان جامعه ایجاد می کنند و نرسیدن به این هدف ها فرد را با ناکامی 
روبه رو می سازد و بدین شکل او به جای شادی به پرخاشگری، ارتکاب به جرم و اعتیاد 
گرایش می یابد. بنابراین باید کوشید تا زمینه های رسیدن به آرمان های منطقی جوانان 
در جامعه ایجاد شود. دیگر آنکه باید مسوولان مربوطه به این نتیجه برسند که شادی لازمه 
وجود تفکر، خلاقیت و رشد است. در نهایت آنها می توانند با تخصیص اعتبار و تغییر نگرش، 
بسترساز شادی مردم شوند. جوانان به شادی گرایش بیشتری دارند و تنها با تخلیه درست 

انرژی آنان می توان امید به حضور جوانانی پویا و فعال در جامعه داشت.
*ارتباط فرهنگ با شادی مردم

هر ملت به فراخور فرهنگ خود به رشد شادی و انتخاب ابزارهای مناسب در این زمینه نیاز 
دارد. در ایران هم با توجه به نوع فرهنگ، زمینه های شادی وجود دارد. اگر امکانات رفاهی 
و تفریحی مناسب در اختیار جوانان قرار گیرد به طور قطع شادی در کشور نیز گسترش 
می یابد.مقوله شادسازی در جامعه موضوعی جمعی به شمار می رود و جامعه چیزی جزء 
نهادهای پنجگانه یعنی خانواده، اقتصاد، فرهنگ، آموزش و پرورش و سیاست نیست. اگر 
برنامه ریزی دقیق صورت گیرد که این نهادها به نشاط و شادی دست پیدا کنند، این امر 
در تمامی رُکن های جامعه تسری پیدا خواهد کرد. امکان ندارد که هر یک از این نهادها به 

صورت مجزا شادی را تجربه کنند زیرا آنها به هم پیوسته اند.
برای شناخت زمینه ها و چگونگی ایجاد شادی و نشاط در جامعه سبب پزوهشگر گروه 
اطلاع رسانی ایرنا به گفت وگو با »سید هادی معتمدی« عضو هیات علمی دانشگاه علوم 

بهزیستی و توانبخشی، روانپزشک و آسیب شناس اجتماعی پرداخت.
*تغییر سبک زندگی و ایجاد شادی در جامعه

آنچه که جامعه را شاد می کند و به سلامت روحی و روانی افراد منجر می شود و در نهایت 
نشاط را به ارمغان می آورد، سبک زندگی است. برای آن که این مهم را به جامعه هدیه 
کرد باید بتوان سبک زندگی خود را تغییر داد. برای ایجاد تحول در سبک زندگی توجه به 
موضوع هایی همچون چگونگی پرداختن به اوقات فراغت، نوع مطالعه، وضعیت ارتباطات 

میان فردی، دوست یابی، ورزش، احترام به سنت ها و اخلاق، رویکرد و توجه به هنر و میزان 
هزینه ای که در سبد خانوار برای مسافرت و شاد بودن اختصاص داده می شود، ضروری و 
لازم به نظر می رسد. بنابراین برای نهادینه کردن نشاط در جامعه می بایست سبک و روش 

زندگی خود را تغییر و اصلاح کرد.
*ارتقای شادی با اصلاح باورها و معقول سازی آنها

وقتی افراد درباره موضوعی ناراحت و شاد می شوند در حقیقت آن مساله نیست که 
سبب ناراحتی، اضطراب و افسردگی یا برعکس باعث شادمانی، خوشحالی و احساس شعف 
می شود بلکه نظام باورها و در حقیقت نگاه انسان به موضوع های مختلف است که فرد را 
غمگین و شادمان می کند. بنابراین اگر فرد نگاه درستی به اطراف و محیط پیرامون خود 
داشته باشد، بستر رشد و بالندگی خویش، جامعه و اطرافیان را مهیا خواهد کرد. انسان می 
بایست یاد بگیرد که همه امور در جهان در اختیار او نیست و بیشتر زمان ها زمینه و ریشه 
بسیاری از ناراحتی ها در مسایلی خلاصه می شود که فرد در آن اراده ای ندارد و نمی تواند 

آن را در اختیار بگیرد.
اصلاح باورها و معقول سازی آنها را از جمله راهکارهای موثر در ارتقای نشاط و امید به 
زندگی است. تغییر باورها برپایه تحول در افکار به بالندگی ذهنی منجر می شود در صورتی 
که به این موضوع توجه نشود، رفتارها و افکار افراد جامعه برپایه تجسم های غیرعقلانی 
شکل می گیرد و اینگونه نسلی به وجود می آید که شاد نیست یا شادی هایی دارد که 
دارای محتوا نیستند و طبیعی است که نسلی بدون محتوا، هدف و برنامه ریزی و انسان 
هایی فاقد تعهدپذیری و مسوولیت پذیری پرورش می یابند.در حقیقت این احساس های 
خوب است که انسان را شاد می کند و اگر مسوولان و متولیان امر به احساس شهروندان 
به ویژه جوانان بی توجه باشند، جامعه به طرف ناامیدی پیش خواهد رفت و جوانان ناامید، 
آینده روشنی را برای خود متصور نیستند. انسان به وسیله کنترل توقع ها، پرهیز از مطلق 
گرایی و برداشتن موانع شادی می تواند احساس ناکامی را از خود دور و نشاط را در محیط 

زندگی و جامعه ایجاد کند.
*بروز استعداد و بالندگی با شادی و نشاط

شاط و امید به زندگی سبب بروز استعداد و بالندگی در میان جوانان می شود. راهکارهای 
مختلفی برای تزریق نشاط به جامعه وجود دارد که از آن جمله می توان به حذف مطلق 
گرایی از زندگی، ندیدن بایدها و نبایدها به صورت سیاه و سفید، آموختن مهارت همدلی 
و ارتباط با دیگران، تقویت اعتماد به نفس در خود و فرزندان، نترسیدن از انتقاد، پرهیز از 
دروغ گویی، توجه به نمایشگاه ها و تئاترها، هدایت امیال و غرایز طبیعی در مسیر صحیح 
و ترویج شوخ طبعی در جامعه اشاره کرد. جدی بودن را نباید با بداخلاقی همسان دانست 
و می بایست یاد داد و آموخت که به اشتباه ها اعتراف کرد و با پیگیری ضعف ها و مشکل 
های ارتباطی با دیگران و اعضای خانواده؛ رفتارها و عادت های ناپسند را تغییر داد و اصلاح 

کرد. شاد بودن یک مهارت است و دستیابی به آن با مطالعه و تلاش میسر خواهد شد.
*شادی و نشاط؛ سرمایه ای اجتماعی

به نشاط بایستی به عنوان یک سرمایه اجتماعی نگاه کرد تا اینگونه در جامعه نهادینه شود. 
به این منظور می بایست با شناخت مساله؛ فرهنگ تعهدپذیری، قانون مداری و اخلاق را 
در جامعه درونی کرد تا بدین وسیله در جامعه نشاط و امید به زندگی ارتقا یابد و به طرف 
آرامش و افزایش امید در زندگی رهنمون شد. اینگونه می توان بحران های اجتماعی را 
کاهش داد و هرچه بداخلاقی های سیاسی و اجتماعی کاهش یابند در نتیجه امید زندگی 

بیشتر می شود.
رسانه ها و نظام آموزشی در نهادینه کردن نشاط در جامعه با اهمیت هستند. این نهادها 
می توانند با تغییر نگرش افراد نسبت به موضوع های مختلف، نشاط را در میان افراد نهادینه 
کنند و امید به زندگی را در آنها ارتقا بخشند و در این باره چگونگی تحلیل آنها از رخدادها 
و رویدادها می تواند راهگشا و چاره ساز باشد. خانواده، رسانه ها مختلف و نظام آموزشی 
خواهند توانست به افراد خوب فکر کردن را آموزش دهند و رفتارهای روزمره آنان را شکل 
دهند.  ایران با دارا بودن40 میلیون جمعیت جوان، جامعه ای جوان محسوب می شود و 
نظام های مختلف آموزشی می بایست به جوانان فرصت خودنمایی بدهند زیرا آنها نیاز به 
دیده شدن و ابراز وجود دارند تا بدین ترتیب در جهت تثبیت هویت خود حرکت کنند. 
نقش افراد در گروه همسالان از اهمیت بسیاری برخوردار است و دولت باید برای جوانان 
برنامه ریزی مناسب داشته باشد. همچنین از الگوسازی نباید غفلت کرد و امکانات لازم را 
برای ورزش و هنر در این قشر در نظر گرفت، موضوعی که می تواند پایگاه اجتماعی جوانان 

را ارتقا بخشد و اعتماد به نفس را در آنها نهادینه کند.
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مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد

استفاده از ۲1 دستگاه دوربین نظارتی و 7۵ 
دستگاه تردد شمار در ایام نوروز

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم از کنترل ترافیک استان با استفاده 
از 21 دستگاه دوربین نظارتی و 75 دستگاه تردد شمار در ایام نوروز خبر داد. ابوالفضل 
جمالی در جلسه ستاد تسهیلات زائران استان قم در سالن امام جواد)ع( استانداری قم 
برگزار شد، اظهار کرد: از 23 اسفندماه تا 15 فرودین ماه سال آینده بازدیدهای مشترکی با 
شهرداری از پایگاه های مسافربری خواهیم داشت. مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان قم با اشاره به اینکه 85 درصد اتوبوس های فعال در نوروز امسال وی ای پی هستند، 
افزود: پیش فروش بلیت ها از 17 بهمن ماه آغاز شده است و هیچ گونه افزایش نرخی 
نخواهیم داشت. وی از فروش 1360 بلیط اتوبوس تا به امروز خبر داد و افزود: اقدامات 
پشتیبانی و نظارتی نیز صورت گرفته است و بازدید از نمازخانه ها و مساجد بین  راهی 
انجام شده است. جمالی از شروع ایمن سازی عوارضی نیز خبر داد و تأکید کرد: جلسه ای 
با مدیران شرکت های امداد خودرویی داشتیم و هماهنگی های لازم با این شرکت ها 
ساماندهی آغاز شده است. بازدید از کمپ فدک به عنوان کمپ اصلی اسکان زائران از دیگر 
اقداماتی بود که مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم به آن اشاره کرد و گفت: 
مرکز مدیریت راه ها با 21 دستگاه دوربین نظارتی و 75 دستگاه تردد شمار آماده نظارت 
بر وضعیت ترافیکی استان است. وی به کنترل ترافیک با استفاده از پهپاد دوربین دار اشاره 
کرد و افزود: با توجه به اینکه تعطیلات امسال گسترده است روزهای پیک ترافیک بررسی 

شده است و آمادگی های لازم از قبل برای این روزها ایجاد خواهد شد.






